



**MALAYSIA**

**LAPORAN PROSIDING**

**MESYUARAT JAWATANKUASA  
KIRA-KIRA WANG NEGARA (PAC)**

**Mengenai:**

**Tuntutan Tunggakan Bayaran Cukai Barang dan  
Perkhidmatan (GST) Berjumlah RM19.4 Bilion**

**Kementerian Kewangan Malaysia (MoF):-**

- i. Ketua Setiausaha Perbendaharaan, Yang Berbahagia Datuk Seri Dr. Ismail bin Hj. Bakar
- ii. Mantan Ketua Setiausaha Perbendaharaan, Yang Berbahagia Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah  
(Bagi tempoh 2012 hingga Jun 2018)

**PARLIMEN KEEMPAT BELAS  
PENGAL PERTAMA**

---

**MESYUARAT JAWATANKUASA KIRA-KIRA WANG NEGARA  
BILIK MESYUARAT JAWATANKUASA 1, TINGKAT 2 BLOK UTAMA  
BANGUNAN PARLIMEN, PARLIMEN MALAYSIA  
KHAMIS, 13 SEPTEMBER 2018**

---

**AHLI-AHLI JAWATANKUASA**

**Hadir**

YB. Datuk Seri Dr. Ronald Kiandee [Beluran]	- <i>Pengerusi</i>
YB. Tuan Wong Kah Woh [Ipoh Timur]	- <i>Timbalan Pengerusi</i>
YB. Tuan Wong Chen [Subang]	
YB. Tuan Haji Akmal Nasrullah bin Mohd Nasir [Johor Bahru]	
YB. Tuan Willie anak Mongin [Puncak Borneo]	
YB. Tuan Steven Choong Shiau Yoon [Tebrau]	
YB. Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus [Hulu Langat]	
YB. Tuan Wong Hon Wai [Bukit Bendera]	
YB. Puan Wong Shu Qi [Kluang]	
YB. Tuan Muslimin bin Yahaya [Sungai Besar]	
YB. Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah [Jasin]	
YBhg. Datuk Roosme binti Hamzah	- <i>Setiausaha</i>

**Tidak Hadir [Dengan Maaf]**

YB. Dato' Sri Hasan bin Arifin [Rompin]
YB. Dato' Takiyuddin bin Hassan [Kota Bharu]
YB. Tuan Robert Lawson Chuat [Betong]

**URUS SETIA**

Encik Ahmad Johan bin Mohd Afandi [Ketua Sekretariat Jawatankuasa Kira-kira Wang Negara, Parlimen Malaysia]  
Puan Siti Noor Akmar binti Zulkafli [Juruaudit Jawatankuasa Kira-kira Wang Negara, Parlimen Malaysia]  
Encik Rosli bin Aw Ahmad [Juruaudit Jawatankuasa Kira-kira Wang Negara, Parlimen Malaysia]  
Cik Nurul Adila binti Hamdan [Jurubahasa Serentak Seksyen Jurubahasa dan Terjemahan (Pengurusan Dewan Rakyat), Parlimen Malaysia]

*Samb/-*

---

**HADIR BERSAMA****Jabatan Audit Negara**

YBhg. Dato' Haji Che Isa bin Che Kob [Timbalan Ketua Audit Negara (Kewangan)]  
Cik Raftah binti Ibrahim [Timbalan Pengarah Audit 1 (Kewangan)]  
Encik Haslim Eairon bin Mat [Penasihat Perkastaman]  
Encik Mohd Faez bin Mohd Fauzi [Penolong Pengarah Audit (Kewangan)]

**Jabatan Peguam Negara**

YBhg. Datuk Amirudin bin Abd. Rahman [Timbalan Ketua Bahagian Penasihat (Munisipal) I]  
Encik Mohd Farid Huzaimi bin Mohd Baderudin [Peguam Persekutuan]

**Suruhanjaya Pencegahan Rasuah (SPRM)**

YBhg. Dato' Shamshun Baharin bin Mohd Jamil [Timbalan Ketua Pesuruhjaya (Pencegahan)]

**Kementerian Kewangan Malaysia (MOF)**

Puan Azreen binti Awang [Ketua Penolong Setiausaha (Seksyen Parlimen & Kabinet)]  
Encik Mohammad Adam Danial bin Hafiz Goh [Penolong Setiausaha (KP)]

**Jabatan Akauntan Negara**

Tuan Haji Ramli bin Chik [Pengarah (Bahagian Perkhidmatan Operasi Pusat dan Agensi)]

**Jabatan Perkhidmatan Awam (JPA)**

Puan Noor Aini binti Ahmad [Timbalan Pengarah Kanan (Unit Laporan Ketua Audit Negara dan Operasi Khas) (Perkhidmatan)]

**Unit Perancang Ekonomi (UPE)**

Encik Rostam Ariff bin Kamarudin [Ketua Penolong Pengarah (Bajet Pembangunan)]

**SAKSI****Kementerian Kewangan Malaysia (MOF)**

Y.Bhg. Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah [Mantan Ketua Setiausaha Perbendaharaan]  
YBhg. Datuk Siti Zauyah binti Md Desa [Timbalan Ketua Setiausaha Perbendaharaan (Dasar)]  
YBhg. Dato' Khodijah binti Abdullah [Setiausaha Bahagian Cukai]  
YBhg. Dato' Mohd Zafir bin Ibrahim [Timbalan Setiausaha (Bahagian Strategi Korporat dan Komunikasi)]

Samb/-

**SAKSI (Samb/-)****Kementerian Kewangan Malaysia (MOF)**

Encik MA. Sivanesan [Timbalan Setiausaha Bahagian Cukai (Cukai Tidak Langsung dan GST) – TSBC (CTL)]

Encik Mohd Hassan bin Ahmad [Timbalan Setiausaha Bahagian (Dasar Fiskal)]

Encik Ezleezan bin Othman [Ketua Seksyen Bahagian Cukai (Dasar & Pelaksanaan GST) – KS(GST)]

**Jabatan Kastam Diraja Malaysia**

YBhg. Dato' Ahmad Maher bin Abd Jalil [Pengarah Operasi CDN Zon Tengah]

Puan Hatimah binti Hamid [Ketua Akauntan (Cawangan Akaun)]

Encik Hasnizam bin Hassan [Akauntan (Bahagian CDN Zon Tengah) (Unit Perakaunan Hasil SST)]

Puan Siti Maimunah binti Ahamad Zambri [Penolong Pengarah Kastam (Bahagian CDN Zon Tengah) (Pulangbalik dan Semakan Semula)]

---

**LAPORAN PROSIDING****MESYUARAT JAWATANKUASA KIRA-KIRA WANG NEGARA  
PARLIMEN KEEMPAT BELAS, PENGGAL PERTAMA****Khamis, 13 September 2018****Bilik Jawatankuasa 1, Tingkat 2 Blok Utama,  
Parlimen Malaysia, Kuala Lumpur****Mesyuarat dimulakan pada pukul 10.01 pagi***[Yang Berhormat Datuk Seri Dr. Ronald Kiandee **mempengerusikan Mesyuarat**]*

---

**Tuan Pengerusi:** Selamat pagi dan salam sejahtera kepada Yang Berhormat Naib Pengerusi PAC, Yang Berhormat Ahli-ahli Jawatankuasa PAC, Yang Berbahagia Datuk Roosme binti Hamzah iaitu Setiausaha Dewan Rakyat. Terima kasih kepada semua ahli yang dapat hadir pada pagi ini. Selamat datang juga saya ucapkan kepada Yang Berbahagia Dato' Haji Che Isa bin Che Kob iaitu Timbalan Ketua Audit Negara, Bahagian Kewangan yang mewakili Ketua Audit Negara, ex-officio PAC dari Kementerian Kewangan, Jabatan Perkhidmatan Awam, Jabatan Peguam Negara, Suruhanjaya Pencegahan Rasuah, Jabatan Audit Negara, Jabatan Akauntan Negara dan Unit Perancang Ekonomi, terima kasih kerana dapat hadir pada mesyuarat pagi ini.

Yang Berhormat ahli-ahli mesyuarat sekalian, hari ini kita meneruskan mesyuarat prosiding PAC membabitkan isu tuntutan tunggakan bayaran Cukai Barang dan Perkhidmatan berjumlah RM19.4 bilion. Hadir bagi memberikan keterangan di hadapan PAC Parlimen pada pagi ini adalah Timbalan Ketua Setiausaha Perbendaharaan Bahagian Dasar iaitu Yang Berbahagia Datuk Siti Zauyah binti Md Desa yang mewakili Ketua Setiausaha Perbendaharaan serta mantan Ketua Setiausaha Perbendaharaan iaitu Yang Berbahagia Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah yang berkhidmat antara 24 Ogos 2012 hingga Mei 2018.

Selepas mesyuarat prosiding hari ini, PAC akan menyambung semula prosiding mengenai isu yang sama pada 25 September 2018, hari Selasa dengan mendengar penjelasan dari mantan Menteri Kewangan II iaitu Yang Berbahagia Dato' Seri Haji Ahmad Husni bin Mohamad Hanadzlah dan Yang Berbahagia Datuk Seri Johari bin Abdul Ghani.

Jadi tanpa membuang masa, kita teruskan mesyuarat hari ini. Jadi saya minta sebagai permulaan, mendapatkan penjelasan dan penerangan ringkas daripada Kementerian Kewangan. Saya jemput Yang Berbahagia Datuk Siti Zauyah binti Md Desa. Terima kasih.

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa [Timbalan Ketua Setiausaha Perbendaharaan (Dasar), Kementerian Kewangan]:** *Bismillahir Rahmanir Rahim. Assalamualaikum*

*warahmatullahi wabarakatuh* dan salam sejahtera Tuan Pengerusi PAC dan juga Ahli-ahli PAC yang dihormati, Yang Berbahagia Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah dan juga rakan-rakan sejawat saya. Sebagaimana yang telah kita bincangkan semalam, isu yang dibincangkan adalah mengenai pembayaran balik cukai bagi GST. Semalam telah saya dan pasukan saya memaklumkan proses dia, kutipan dia dan juga berapa yang telah dibayar. Maklumat data-data bagi pembayaran itu akan kita kemukakan selepas mesyuarat ini dan juga satu salinan *internal audit* yang telah dilaksanakan bagi pembayaran balik apabila kita mendapati bahawa kutipan itu tiba-tiba meningkat dengan secara mendadak. Itu sebagai pembukaan. Jadi, kami mengalukan sebarang persoalan dan mantan KSP pun ada untuk memberi jawapan. Terima kasih.

**Tuan Pengerusi:** Tan Sri, *more or less* kita telah dimaklumkan tentang proses oleh pihak Kastam semalam. *But*, di sudut Kementerian Kewangan, *can you* cerahkan kepada kita tentang proses pungutan GST yang melibatkan kewangan masuk di kumpulan *consolidated fund* dari segi undang-undang dan SOP yang dibuat oleh Kementerian Kewangan sekian lama.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah [Mantan Ketua Setiausaha Perbendaharaan, Kementerian Kewangan]:** *Assalamualaikum warahmatullahi wabarakatuh and a very good morning. First of all*, terima kasih kerana menjemput. *At least*, saya boleh menerangkan keadaan sebenarnya apa yang berlaku kerana di luar sana macam-macam tohmahan, fitnah dan akhbar-akhbar *interpretation*. *So* saya pun orang tengok di *supermarket* apa, dia ingat saya ambil RM18 bilion. Jadi kalau saya ambil RM18 bilion, saya tidak duduk di sinilah. *[Disampuk]* Macam-macam tohmahan. Jadi, orang pandang seronglah. Jadi, ini peluang yang terbaik.

Oleh sebab itu saya selepas membaca akhbar melalui media dan sebagainya, saya telah membuat laporan polis dan juga laporan SPRM pada 10 Ogos supaya saya melindungi diri sayalah untuk menyatakan keadaan sebenar.

Keduanya, selaku Ketua Setiausaha kementerian, saya ditamatkan kontrak lebih awal. Sepatutnya kontrak sehingga Mac tahun hadapan, tetapi diawalkan pada 14 Mei telah ditamatkan kontrak dan diberitahu secara mengejut dan saya tidak sempat hendak *prepare* nota serahan tugas dan sebagainya. Dan, dalam surat *transfer order* saya ke JPA dinyatakan saya tidak boleh mengakses apa-apa maklumat daripada Kementerian Kewangan ataupun membuat apa-apa tugas berkaitan dengan Kementerian Kewangan. Jadi, saya diputuskan terus. Jadi, saya tidak buat nota serahan tugas.

Ini menjadi masalah untuk *prepare* berapa liabiliti kerajaan, tunggakan. Biasanya nota serahan tugas *you* akan nyatakanlah *all the pending works and so on*. Bukan sahaja liabiliti, ada

juga umpamanya LHDN terpaksa kutip hasil yang *outstanding* dan sebagainya. Jadi bukan *one aspect* sahaja, *you also need to look at both aspects*.

Jadi mengenai GST ini, kita harus melihat secara holistik, jangan hanya lihat di sudut Kastam. Kastam ini dia kutip, dia hendak bayar balik, bayar balik. *But*, kita kena *manage the whole economy*, keseluruhan kewangan negara ini. Jadi dalam mengurus kewangan negara setiap tahun sebelum kita buat bajet, kita ada perbincangan dengan Menteri Kewangan iaitu mantan Menteri Kewangan yang juga Perdana Menteri. Kita akan bantangkan kepada dia apakah hasil yang akan dikutip dan beliau sendiri akan menghubungi *Customs*, berapakah *gross* kutipan, berapakah *net* kutipan. *Net* inilah, *net GST collections* ini akan dimasukkan ke dalam Kumpulan Wang Disatukan, yang *gross* ini kalau *minus net* dan *gross*, *that is the repayment back to the* bayar baliklah.

Jadi hasil ini kita bukan sahaja hasil GST, hasil LHDN berapakah kutipan cukai korporat, cukai individu *and so on*, apakah dividen Petronas, dividen daripada Bank Negara. Semua hasil ini kita buat satu memorandum hasil, kita *table* kepada Parlimen juga, sama dengan bajet negara. Contohnya untuk 2018, kita telah pun bentang 2017 tahun lepas. Jadi semuanya dinyatakan hasil yang dijanjikan oleh kutipan anggaran oleh Kastam, oleh LHDN dan dividen-dividen ini semua dan kita *match* dengan perbelanjaan, berapakah perbelanjaan operasi ataupun perbelanjaan pengurusan, berapakah perbelanjaan pembangunan.

Dan *guideline* di Kementerian Kewangan, kita ada beberapa *guidelines* di dalam perbelanjaan. Pertamanya, *revenue should not exceed operating expenditure*.

■1010

Kita tidak boleh menghadapi *operating deficit* ataupun defisit pengurusan. Apakah *operating expenditure*? *Operating expenditure* ini termasuk bayar gaji, *even* gaji Ahli Parlimen, gaji pegawai kerajaan, elaun-elaun pemerintah dan sebagainya...

**Tuan Wong Kah Woh [Ipoh Timur]:** *Sorry, should exceed or should not exceed?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Should not exceed.*

**Tuan Wong Kah Woh:** *Revenue should not exceed operating expenditure?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *No, no, no.*

**Tuan Wong Kah Woh:** *That is what I said, what I heard.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *No, no, no. What? The revenue should at least cover operating expenditure.*

**Tuan Wong Kah Woh:** *Okay, yes.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Must cover. Operating expenditure should not exceed revenue. Operating expenditure should not exceed revenue. Saya betulkan balik ya. Operating expenditure should not exceed revenue. Dan selalunya...*

**Tuan Wong Chen [Subang]:** *Tan Sri, minta maaf. Tan Sri, when you, in your opening statement, you kata selepas pilihan raya ini you tidak pernah balik kepada Ministry of Finance, is that right?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *From 14<sup>th</sup> of May.*

**Tuan Wong Chen:** *From 14<sup>th</sup> of May-lah? Okay, just after the election? So, your testimony today, what is it based on? Is it your recollection or you reflect data?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *That's what based on recollection-lah, I don't have any data.*

**Tuan Wong Chen:** *So you are telling us that since the 14<sup>th</sup> of May, you have no access to any data? None of these officers here gave you any information?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *No, no.*

**Tuan Wong Chen:** *So your testimony is what? Is really about recollection?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *The recollection is based on whatever I have-lah.*

**Tuan Wong Chen:** *I appreciate your fiscal explanation to us but maybe you can go to the subject matter, at hand. Thank you.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Okay. So that is the standing, laporan hasil, memorandum hasil dibentangkan di Parlimen, perbelanjaan pun dibentangkan di Parlimen, so operating expenditure cannot exceed revenue. Every year...*

**Tuan Pengerusi:** *You are saying about one of the incomes yang to be considered before when you formulate the budget is GST. On GST, what did you consider, the gross or the net?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *The net.*

**Tuan Pengerusi:** *That one for GST is the net?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Net, obviously.*

**Tuan Pengerusi:** *I mean sebelum bajet dibuat your GST calculation is based on the net after the refund?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Net, ya.*

**Tuan Pengerusi:** *Okay, thank you.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *So for example, from my recollection again, the figure maybe right and maybe wrong you know, but the exact figure you need to get it from MOF because you know I am just recollecting from my memory. For example, for 2017, the*



gross was RM67 billion. I don't know whether it's right but you need to refer to them. And if I am not mistaken, the net was RM44 billion. So RM44 billion was already accounted for into hasil disatukan, Kumpulan Wang Disatukan. And also, the LHDN RM123 billion you know, something, net also.

**Tuan Pengerusi:** Walaupun semua *collection itu*, gross *collection itu* dimasukkan dalam *consolidated fund*?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Ya, ya.

**Tuan Pengerusi:** *But for budgeting, I mean for government you said you only considered...*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *RM44 billion. This is promised by Customs that net is RM44 billion, so we take that net as RM44 billion.*

**Tuan Wong Chen:** *Basically you are projecting-lah, betul tidak Tan Sri?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Anggaran lah.

**Tuan Wong Chen:** *Anggaranlah, so it is not really the truth-lah?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Anggaran.

**Tuan Wong Chen:** *It's the anggaran RM44 billion? Thank you.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Anggaran. But anggaran is based on their...*

**Tuan Wong Chen:** *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Okay, it is based on their data, registration and so on and the economic growth and so on. And this...*

**Tuan Pengerusi:** *That was a statement that says pendapatan negara itu sebenarnya inflated because you considered the gross together.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *We— tidak. Dalam revenue ini...*

**Tuan Pengerusi:** *Are you considered the gross?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *...Kita masuk dalam consolidated fund, net sahaja.*

**Tuan Pengerusi:** *Revenue net sahaja.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Gross ini is for repayment, net sahaja.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah [Jasin]:** *Tan Sri, I would like to get your confirmation. You are telling that you are taking the net figure only?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Ya, net.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** *But I was made to understand, consolidated fund tadi itu any revenue that comes in, any revenue. The revenue that comes in...*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Ya, but the revenue goes in but...*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** *Gross.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *...We only take net-lah for our purpose you know, for perbelanjaan. Because gross means you are going to repay back whatever claims and so on.*

**Tuan Wong Kah Woh:** *So from what you mean for the purposes of preparing the budget, you only take the net estimate income rather than the gross estimate income.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Ya.*

**Tuan Wong Kah Woh:** *So in 2017 you are taking RM44 billion rather than RM67 billion?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Ya.*

**Tuan Wong Kah Woh:** *Okey.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Because RM23 billion is going to be paid back you know, in that year-lah.*

**Tuan Pengerusi:** *Fasal Menteri Kewangan sekarang ini ada katakan bahawa income negara itu, revenue negara itu tidak di-reflect secara tepat kerana diambil secara gross dan bukan net. So, you are confirming now that for GST, only net value, only net income is considered?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Only net. I mean net. Even like LHDN pun kita ambil net juga, sama. Sama.*

**Tuan Pengerusi:** *Okey, oh ya.*

**Tuan Wong Chen:** *Let me stress that this thing that you talk about net is actually an estimation. Let's be very clear about that. The other thing is of course your fiscal policy we have been noting for the last five or six years since I'm a Member of Parliament. If ever, always overstated your revenue, sometimes understated but primarily you have been using supplementary budgets all the time to push down the deficit numbers. So I'll just be very frank, your testimony is based on recollection and your estimation is questionable at best, at big fiscal policy issue. So, let's try to stick down to the issue of the RM19.4 billion if possible. I don't want to get into an argument regarding how you do your deficit counting but this practice of supplementary budgets two to three times a year is ridiculous and just irresponsible.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *By so interrelated you can't separate because you are looking at the nation, the country as a whole. Then, you know, estimation is one thing. In 2015 the oil price from USD100 per barrel it went down to below USD50. That also badly hit government's estimation.*

**Tuan Wong Chen:** *That's also not accurate. It's not 2016-lah.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *2015.*

**Tuan Wong Chen:** *2015 you are talking about?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Ya. Year 2015 I am saying. You know in year 2015 luckily, we introduced GST partly manage to cover but not the whole amount. So, you know, estimation we can estimate but actual is something different, you know, like oil price you can't predict, you know? Now oil price is going up, so it's a plus point for government, you know, because more revenue, from oil related revenue. So that's one thing you know, which I want to say that we always take net and net is also estimation.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** *Sebelum itu you are talking about the net just now, it is supposed to be your budgeted figure but you see in the actual happening now, you are getting the gross. You are getting the gross, then only you refund, isn't?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Ya, we refund but we don't take the gross. We take net for our spending purpose for budget.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** *For your budget. Akan tetapi at the actual happening now, you are taking the gross then only you minus whatever net, whatever balance, refunded.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *But when we prepare the budget one year before, we take the net.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** *Budget, yes correct, budget is correct. Akan tetapi sebenarnya kita dapat buat collection daripada gross. Maksudnya keuntungan campur dengan refund, pada GST tadilah. Berapa agaknya dalam tiap-tiap bulan itu kita buat collection bulanankah ataupun secara berpenggal?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Bulanan, bulanan. Bulanan dia akan laporkan.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** *Berapa agaknya kita dapat gross?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *It varies-lah, it varies you know, RM6 billion sometime. I don't have the figure. Sometimes you know, they you know— ada kalanya rendah, ada kalanya tinggi, so...*

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** *Yang Berhormat Tuan Pengerusi, mungkin saya minta Encik Hassan daripada Fiscal Unit ini untuk memberi sedikit maklumatlah, sebab ada bulan tertentu yang kutipan memang meningkatlah.*

**Tuan Pengerusi:** *Saya rasa kita akan buat macam ini because Tan Sri tidak ada data. Fakta yang dibagi oleh Tan Sri secara umum, mana-mana pegawai kementerian yang ada data, then you boleh bagi tahu dengan kita sebab tidak perlu dua kali proses. Sekali proses.*

**Tuan Wong Chen:** *Chairman, if possible. Let's have Tan Sri to finish his testimony dululah. Kalau tidak itu dia nampak sangat terlalu— it will be a conflicting evidence, is it coming from him or is it coming from the officers. If possible Tan Sri, if you don't mind. Thank you.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Okay. So, the GST refund also you know, the first year was quite low-lah. When we did the model, I remember around 30 percent always the average 30 to 30 percent you know, around that the claim should be paid. This is international model when they did how refund. But the collection, you know, for the first year, 22 percent then it jumps. So, I was worried, you know, why the refund is going up drastically, so I requested my internal audit to do audit on the GST refund.*

■1020

*They did a reporting and they found out certain aspects-lah like false claim, you know, and the staffing in a Customs not educate staffing you know how to do the siasatan auditing and so on. And some companies are not registered with LHDN but they are claiming, you know, refund, all kind of things you know, the finding of the audit report. This one, the audit report you can get from MOF. So, this is where you know when we had a monthly cash flow meeting, every month we have a cash flow meeting. I chaired the meeting and if I'm not around, my deputy will chair but most of the time I'll make sure that I'll be there because this is a national thing, you know, national finance committee you know, looking at the cash flow the country. So, I'll make sure I'll attend. The DG of Customs sometimes he attends, sometimes he sent his deputy or his officers, same thing with LHDN.*

*In the cash flow meeting, we look at overall the revenue collection of that particular month and the spending and whether it's enough you know, to manage to monthly we meet and the two tabung; tabung bayaran balik GST and tabung bayaran balik untuk LHDN. Both are part of this committee because we don't want to have separate meeting because all of the officers are there, so we meet and discuss how much refund to be paid and so on.*

**Tuan Wong Chen:** *Tan Sri, can I ask a question? Since you know at least from your recollection, right? The issue about the tabung for GST and tabung for LHDN. Yesterday, we heard a testimonial of the Customs, they said that they set aside 35 percent of the gross coming in to for rebate or to repay back. What is the percentage in your recollection regarding the LDHN they set aside? For any repayment, any issues, nothing?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Yes, there are issues also because you know, even LHDN there is a bigger issue which is sometimes the audit will take one or two years you know, but of course the companies are big, big companies, you know, conglomerate.*

**Tuan Wong Chen:** *But there are constant rebate even income tax for personal and also corporate, right?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Ya, ya.*

**Tuan Wong Chen:** *So what, what, would you set aside as a percentage, two percent, three percent?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *They, you know usually we have like I said you know the budget you know, preparation, that's where you know the LHDN. Now, we are diverting to LHDN. The LHDN CEO will present his case. How much collection you know, for that particular year net and how much gross and everything so...*

**Tuan Wong Chen:** *Basically, you don't recollect what percentage you set aside-lah? Is that what you're saying?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *It's about RM7 billion you know, RM7 billion we set aside.*

**Tuan Wong Chen:** *RM7 billion? Okay, so the entire if I'm correct it's about RM100 billion plus, slightly more than RM100 billion which is RM70 billion in corporate tax and RM30 billion in personal income tax. So about 7 percent-lah.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *RM7 billion we set aside but we also allow them to set off.*

**Tuan Wong Chen:** *Yes.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *You know set off means if they can set off against their payment...*

**Tuan Wong Chen:** *Sure. So, about 7 percent-lah your recollection?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *And then we also at the end of the year, if there is extra money revenue, we'll give back to either LHDN or GST.*

**Tuan Wong Chen:** *Okay.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *We also do balancing at the end of the year before closing the account in December.*

**Tuan Pengerusi:** *Tan Sri, balik kepada RM19.4 billion or RM18 billion, semalam kita dimaklumkan oleh Kastam bahawa mereka estimate-kan 35 percent untuk refund. Is that the recommendation of Customs or ataupun kewangan terima itu sebagai satu recommendation Customs ataupun di pihak Kementerian Kewangan juga setuju bahawa 35 percent itu adalah...*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Oh! This one I need to refer to my tax experts-lah. What is the arrangement, you know?*

**Tuan Pengerusi:** *Is that Custom's recommendations or Kewangan recommendations or you agree with the Custom's recommendation?*

**Encik Ezleezan bin Othman [Ketua Seksyen Bahagian Cukai (Dasar & Pelaksanaan GST) – KS(GST), Kementerian Kewangan Malaysia]:** *35 percent.*

**Tuan Pengerusi:** *35 percent set aside for refund.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Must ask my tax division, former tax, you know. What they have agreed.*

**Encik MA. Sivanesan [Timbalan Setiausaha Bahagian Cukai (Cukai Tidak Langsung dan GST) – TSBC (CTL)]:** Tan Sri dan Tuan Pengerusi. Seperti yang dimaklumkan semalam, anggaran 35 peratus itu berdasarkan kepada kajian oleh *tax review panel* sebelum pelaksanaan GST dan seterusnya diterima pakai dalam mesyuarat tabung bayaran balik itu diadopskan sebagai satu *threshold* yang realistik pada masa itu, itu kita punya penerimaan di MOF.

**Tuan Pengerusi:** Itu persetujuan bersamalah jawatankuasa, apa jawatankuasa tadi itu?

**Encik MA. Sivanesan:** Tabung bayaran balik.

**Tuan Wong Chen:** Bukankah *tax review panel* itu bahagian kewangan? Memanglah betul *it's no under Customs, right? Tax review panel is under your jurisdiction.*

**Encik MA. Sivanesan:** *It was part of MOF.*

**Tuan Pengerusi:** Banyak tak ada isu di pihak kewangan pun tak ada isu untuk menerima *35 percent* sebagai satu *baseline* untuk *refund*.

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus [Hulu Langat]:** Tuan Pengerusi, saya hendak tanya dari segi autoriti untuk memutuskan *35 percent* itu, *the high authority* untuk meluluskan itu siapa sebenarnya? Jawatankuasa *the panel* ataupun MOF sendiri? Asal daripada cadangan panel kemudian dibawa ke atas itu siapa yang meluluskannya, *the high authority* untuk itu?

**Encik MA. Sivanesan:** Di peringkat jawatankuasa, diluluskan 35 peratus atau apa-apa amaan yang tambahan diperlukan yang ada dalam dimitikan juga dalam mesyuarat jawatankuasa.

**Tuan Wong Chen:** Diluluskan oleh siapa?

**Encik Ezleezan bin Othman:** Diluluskan di dalam Mesyuarat Jawatankuasa Tabung Bilangan 2.

**Tuan Wong Kah Woh:** Jawatankuasa itu dinamakan jawatankuasa tabung, —*you have been talking about jawatankuasa tabung.*

**Encik Ezleezan bin Othman:** Tabung bayaran balik GST.

**Tuan Wong Kah Woh:** Jawatankuasa tabung bayaran balik GST?

**Encik Ezleezan bin Othman:** Yes.

**Tuan Wong Chen:** Yalah, jawatankuasa tersebut di bawah Menteri Kewangan lah, betul tak?

**Encik Ezleezan bin Othman:** Jawatankuasa itu dipengerusikan oleh...

**Tuan Wong Chen:** Dipengerusikan oleh...

**Encik Ezleezan bin Othman:** KSP.

**Tuan Wong Chen:** KSP?

**Encik Ezleezan bin Othman:** Yes. Pasal bila kita tubuhkan tabung itu, kita ada satu surat ikatan amanah. So, berdasarkan surat ikatan amanah itu, tabung ini akan dipengerusikan oleh KSP dan ahli-ahli dia kita sudah tetapkanlah.

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** So, pegawai-pegawai semua sedar bahawa jawatankuasa inilah yang paling berautoriti untuk memutuskan 35 percent itu...

**Encik Ezleezan bin Othman:** Ya.

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** Dengan penuh kesedaran?

**Tuan Wong Kah Woh:** Okay Tuan Pengerusi, Tan Sri, tadi Tan Sri ada menyatakan bahawa Tan Sri telah pun mengarahkan satu audit dibuat apabila mendapati tuntutan adalah menjadi lebih. So, can I get the exact date bilakah audit diarahkan untuk dibuat dan bilakah audit telah siap? The exact date.

**Tuan Pengerusi:** Seperti yang disebut oleh Tan Sri tadi, maklumat oleh Tan Sri so, saya rasa Kementerian Kewangan bolehlah extend laporan audit itu pada jawatankuasa ya?

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** Kita ada salinan sudah.

**Tuan Pengerusi:** Ya.

**Tuan Wong Kah Woh:** Cuma I hendak tahu bila agaknya di *commission and the completion of the audit report*.

**Encik MA. Sivanesan:** *Commission, sometimes in July 2017 and completed in December.*

**Tuan Pengerusi:** Okey, tak apa boleh extend nanti ya.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *This report, you know, when it was finalised, the audit called for the meeting Customs and asked me to chair and we explained to Customs about the finding-lah, to take action.*

**Tuan Pengerusi:** *Ini, it was because of the sudden search in the claim. They were told yesterday about that also and some explanations over the matter, ya. Okay, we will have the, please extend the report to the committee. Thank you.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Of course, in the cash flow meeting, you know, like I said there is Jawatankuasa Tabung is part, you know, we don't want to separate.*

*There is another meeting. So, usually Customs will present their case, you know, how much needed and so on. And, we will consider how much to allocate to Customs. At the end of the day, you know, we will look at our revenue position, that is the biggest item. If the revenue is not enough to cover the expenditure, then we will have to postpone certain payment because our key thing is to pay the salary, the running of the machinery of the government. So, pengurusan itu penting. That's why our budget surplus is only about very tight margin, about RM5 billion if I'm not mistaken but fiscal can clarify on this matter. So, you know, if we pay all the claims, then we are going to have operating deficit. When we have operating deficit, not only deficit in fiscal deficit, operating deficit then we are going to get the rating going down, the country will be in big trouble.*

■1030

**Tuan Wong Chen:** *Tan Sri, just let me clarify on one thing. It is not the budget surplus, it is a surplus on your operating budget and it is not the entire budget surplus.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *No, what I mean we are already having a deficit in the entire budget.*

**Tuan Wong Chen:** *Yes, right.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *But now if we...*

**Tuan Wong Chen:** *You testified just now that you have a budget surplus, it is not true. You don't have a budget surplus.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *No, I'm saying operating surplus. Very...*

**Tuan Wong Chen:** *You did not say that. That is why I am correcting.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Very tight margin about RM5 billion you know.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** *Perbelanjaan mengurus.*

**Tuan Wong Chen:** *No, no. I know, but he testified just now that he has a budget surplus. It is not true. You have operating budget surplus.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Operating, operating. You don't want to...*

**Tuan Wong Chen:** *So, the Hansard will clarify later. Don't worry.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *No, I hope you understand that...*

**Tuan Wong Chen:** *I understand completely.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Okay, okay. Both, you know we don't want to go into overall budget deficit and also operating deficit. So, we need to avoid that operating deficit.*

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** *Tuan Pengerusi, saya hendak pastikan kefahaman saya bahawa Tan Sri tadi telah mengaku bahawa jawatankuasa ini pernah*



memutuskan untuk tidak bayar *claim* yang dituntut walaupun telah cukup syaratnya semata-mata kerana untuk menyempurnakan urusan pembayaran wang pengurusan. *Is it betul?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Apa yang saya nyatakan ialah kepentingan. *The most important thing is operating expenditure*, kena memenuhi *operating expenditure*. *Then*, kalau ada lebih baru kita akan putuskan bayaran balikkah sama ada GST kah, LHDN dan sebagainya.

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** Maksudnya kenyataan saya tadi betul-bahawa walaupun mereka telah menuntut hak mereka dan Kastam telah meluluskannya mengikut prosedur yang ada, maksudnya pihak kewangan telah – jawatankuasa telah memutuskan untuk menangguhkan pembayaran itu semata-mata kerana ada konflik pengurusan?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Kena tanya *my fiscal officer* jugalah.

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** Tidak, sebab *you* yang buat *statement* tadi kan? Jadi saya hendak pastikan sahaja.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *On my part that is the statement-lah, on my part...*

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** Betullah, okey.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Because you know* pengurusan ini lebih penting, bayar gaji kakitangan dan sebagainya.

**Tuan Pengerusi:** *Yes*, itu sebab – *there is a reason when you called for the audit* – buat *auditing* untuk *refund* punya isu ini *because that will affect the expenditure, the surplus and deficit expenditure, operating expenditure of the government, is it?* Itu sebab dibuat audit.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Ya.

**Tuan Pengerusi:** Okey. Maksudnya kerajaan yang Tan Sri beritahu tadi ia akan *affect rating*. *Is that?* Ia akan *affect rating* jika *expenditure operating budget* ini dalam keadaan defisit. So, dalam keadaan-keadaan tertentu seperti yang dikatakan oleh Yang Berhormat tadi, dalam keadaan-keadaan tertentu ada pembayaran yang sengaja dilengahkanlah dari segi penyelidikan, siasatan atas dasar siasatan dan sebagainya. Semata-mata untuk menentukan bahawa *operating budget* itu tidak dalam keadaan defisit. Itu kenyataannya? *Okay, thank you.*

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon [Tebrau]:** *Chairman*, bagi saya komen sikit. Kalau apa saya dengar bayaran balik sepatutnya dibayar balik. Akan tetapi kerana kita hendak uruskan supaya kita punya pengurusan tidak di dalam keadaan defisit, jadi kita tidak bayar balik. Jadi ini dalam *commercial world, this one is very immoral*. Ini duit ada orang punya tetapi kita tidak mahu

bayar balik. Kita guna untuk penggunaan sendiri supaya kita boleh menggambarkan kepada orang luar, kita okey. Sepatutnya kita tidak okey kalau kita bayar balik.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Ada dua benda di sini. Satu, sebab yang tuntutan pun – sebab itu kita buat audit. *Because* sesetengah tuntutan ini meningkat mendadak, *you know*. *So, if we started blindly paying that means* ada syarikat yang tidak wujud -- *two-dollar company* pun kita bayar. *So*, saya pun tidak pasti, *even* Kastam ini ada kes-kes dia salah bayar...

**Tuan Pengerusi:** Semalam sudah dimaklumkan tentang *cases*. Ada beberapa *cases* yang dimaklumkan semalam.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *So*, I pun tidak tahu. Jadi kita minta audit ini pastikan dahulu *then only* kita bayar. Bukan kita tidak mahu bayar. *Even* dalam kes macam LHDN, *I'm taking case*. Ada juga yang pembayar cukai *government* dalam *certain years* ini tetapi dia tidak bayar. Jadi kita *bring forward*. *So, in this case* ini kita *bring forward* bukan kita *immoral*. *Just siasat, verify then we will pay*.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** *No, no*. Saya hendak kembali kepada Akta GST. Dalam Akta GST, situ ada peruntukan kata pembayaran balik akan dilaksanakan dalam 14 hari jika melalui fail. Di situ tidak sebut mesti...

**Tuan Wong Kah Who:** *Subject to audit*.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** *Subject to audit now*, tidak sebut. Akan tetapi sekarang ini ada tambahan tetapi *you* tidak ubah itu akta. Ini satu kesalahan. Itu yang...

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** ...kalau *straight forward case*. Kalau ada penipuan, ada *fraud* kalau *you* pergi bayar nanti *you* kata saya salah pula. *You chairman you* tidak ambil tindakan, *you* tidak audit, *you* luluskan pembayaran balik...

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Akan tetapi ada peruntukan di dalam...

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Jadi sini pun I kena, sana pun I kena. *You know*, bayar pun kena. Tidak bayar pun kena. *So*, sebab itu kita buat audit. *Audit to make sure every single cent of the government's money* kita bayar itu, bayar kepada *genuine claim*.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Ya betul, tetapi peruntukan walaupun *you* bayar balik 14 hari tetapi pun ada peruntukan yang kata kalau salah, tuntutan bayar balik akan – kalau didapati bersalah, akan di bawa ke mahkamah dan disabitkan kesalahan, dikenakan denda yang berat, yang tinggi dan juga boleh masuk penjara. Jadi atau kedua-duanya. Jadi mengapa tidak ambil langkah ini? Bayar balik nanti *check-lah*. Nanti bawa mereka ke mahkamah.

**Tuan Pengerusi:** Jawab.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Mengapa ambil tindakan yang tidak ikut peruntukan dalam akta?

**Encik Ezleezan bin Othman:** Tuan Pengerusi.

**Tuan Pengerusi:** *I want to refresh that question.* Tan Sri, adakah SOP ini dibincangkan bersama tindakan untuk memastikan *operating budget* ini dalam keadaan *surplus* ataupun tuntutan-tuntutan yang *subject to audit* itu dibincangkan bersama dengan Menteri Kewangan? Atau pada peringkat Kementerian Kewangan sahaja?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Operating surplus* ini memang Menteri Kewangan tahu, *the Prime Minister*-lah. *When we discussed with him...*

**Tuan Pengerusi:** Adakah Menteri Kewangan terlibat dalam membuat arahan untuk *delay* pembayaran dan sebagainya yang berkaitan dengan *operating budget* ini?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *This is more like* di peringkat pelaksanaan, *implementation side you know?* So, kita setiap *cash flow committee meeting* kita lapor kepada Yang Berhormat Menteri, *what is the outcome of the cash flow meeting.* *But I don't know the detail of the letter memo* yang saya *sign* ini *detail* itu mungkin bahagian fiskal boleh bagi. Akan tetapi *every cash flow meeting* itu ada kita buat minit, ada kita buat laporan kepada Menteri Kewangan.

**Tuan Pengerusi:** Dari segi undang-undang, pendekatan pengurusan ini adakah perlu *endorsement* daripada Menteri Kewangan ataupun daripada peringkat kementerian sahaja?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Pengurusan macam mana?

**Tuan Pengerusi:** Seperti yang disebut tadi, *refund* yang subjek kepada audit umpamanya, yang berkaitan dengan menentukan bahawa *operating budget* itu dalam keadaan *surplus*. Itu pada asasnya walaupun pada audit itu ada lagi perkara-perkara lain terutamanya penipuan, *false claim* dan sebagainya yang terlibat. Akan tetapi dari segi tindakan itu, sama ada tindakan pengurusan yang sedemikian itu perlu dari segi undang-undang, *endorsement* daripada Menteri ataupun diambil pada peringkat kementerian sahaja?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Yang *operating expenditure* ini memang Menteri tahulah.

**Tuan Pengerusi:** Menteri tahu?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Arahan daripada Perdana Menteri sebagai Menteri Kewangan memang *to always ensure that, you know, that your operating is in surplus.*

**Tuan Pengerusi:** Yang *refund subject to audit* itu siapa bagi arahan? Pada peringkat pengurusan ataupun Menteri Kewangan?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Yang mana?

**Tuan Pengerusi:** *Refund subject to auditing.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Yang itu di peringkat jawatankuasa.

**Tuan Pengerusi:** Jawatankuasa.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Ya.

**Tuan Pengerusi:** Jawatankuasa Menteri Kewangan masuk tidak?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Tidak, tidak.

**Tuan Pengerusi:** Dia tidak masuk. Okey, *KSP chair*. Ya?

**Encik MA. Sivanesan:** Boleh saya beri sedikit penjelasan berkenaan yang tempoh bayaran balik 14 hari itu? Semalam pun Kastam ada menjelaskan juga 14 hari ini memang diperuntukkan secara *online*, boleh diberi *refund* dalam tempoh 14 hari.

Akan tetapi akta juga memperuntukkan sebarang tempoh masa yang praktik. Di bawah Peraturan-peraturan GST berkaitan dengan pulang balik, saya rasa peraturan 38, 39 sebenarnya Ketua Pengarah Kastam sendiri mempunyai kuasa yang luaslah kalau dia mengesyaki apa-apa perkara yang tidak betul dan sebagainya, boleh menahan daripada membuat bayaran balik tersebut. Dalam peraturan ini mungkin kita ada wakil daripada Kastam boleh memperjelaskan kuasa-kuasa Ketua Pengarah Kastam untuk menahan pembayaran balik. Banyak sebablah dia boleh tahan. So, mungkin dia boleh perjelaskan kalau perlu.

#### ■1040

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** Sebelum itu Tuan Pengerusi, saya tidak hendak jadi keliru dalam prosiding ini. Yang jelas ketika Kastam telah memohon untuk mendapatkan wang untuk dipulangkan kepada pembayar-pembayar GST itu. Itu satu perkara yang cukup jelas ia telah kemukakan untuk minta dan tadi Tan Sri kata dalam keadaan defisit ataupun kebimbangan terhadap wang pengurusan, maka pemulangan itu ditangguhkan. Itu cukup jelas tadi.

Akan tetapi, yang kedua tadi sekiranya Jawatankuasa Tabung rasa curiga tentang jumlah yang terlalu banyak mendadak itu. Itu saya perkara yang lain. So, harap saya tidak terkeliru. Ada dua benda yang jelas di situ. Yang saya sudah dapat maklumat keterangan tadi yang saya kata telah diambil iaitu pemulangan ditangguhkan disebabkan kebimbangan terhadap wang pengurusan seperti bayar gaji dan sebagainya.

Saya rasa saya jelas dari sudut itu dan saya tidak terkeliru dengan *point* yang kedua apabila Jawatankuasa Tabung merasa curiga jumlah mendadak dan cuba mempertikaikan balik apa yang Kastam minta tersebut. Dua benda yang berbeza.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Dua-dua perkara itu diambil kiralah dalam bayaran balik ini.

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** Okey, cukuplah.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Dua-dua perkara ini diambil kira.

**Tuan Wong Chen:** Okey, Tan Sri, Tuan Pengerusi. Soalan saya pada, pertama pada Encik Siva —Encik Siva memang betul dari segi undang-undang memang ada kuasa, *you know all the laws in Malaysia is very wide discretion power given. So, I'm not contesting the fact that you have done something illegal— it is completely legal.*

Saya hendak tanya Tan Sri ini ialah tentang isu tentang *audit report* yang dikatakan Siva tadi, 2017. Apakah penemuan *audit report* itu sebab semalam saya tidak hendak *ambush* apa pun. Saya bagi terus terang semalam, *the Customs Director, he said that there's a two percent fraud element— plus minus two percent —In explaining the RM19.4 billion.*

*In your penemuan audit, your audit report in year 2017, what is the percentage that is curiga ataupun fraud ataupun you know, —what is that, that number? Does it correlate with what the testimony of the Customs officer yesterday?*

**Tuan Pengerusi:** Ataupun ringkasan, rumusan laporan audit yang dibuat itu.

**Tuan Wong Chen:** *The summary.*

**Tuan Pengerusi:** *Summary, please.*

**Datuk Siti Zaayah binti Md Desa:** Ringkasannya tidak menyatakan peratus *fraud* — isu sebab *internal audit* masa ketika itu dia punya *auditing* —sebab kita hendak cepat, hendak tahu kenapa peningkatan yang mendadak. Jadi ia punya tempoh itu kalau tidak salah saya dalam tiga minggu sahaja kita bagi. Jadi ia punya *finding* itu menunjukkan kenapa peningkatan *claims*. Itu sahaja. Boleh saya baca ringkasannya?

**Tuan Pengerusi:** Sila.

**Datuk Siti Zaayah binti Md Desa:** Jabatan Kastam Diraja ialah sebuah jabatan kerajaan yang bertanggungjawab dalam mengendalikan dasar cukai tidak langsung negara. Mulai 1 April 2015 GST telah dikuatkuasakan bagi menggantikan SST.

Pada pandangan Audit, pengurusan pembayaran balik GST adalah kurang memuaskan. Pihak pengurusan Jabatan Kastam perlu memberi perhatian dan menambah baik pembayaran balik GST terhadap isu yang dibangkitkan. Hasil pengauditan mendapati sebanyak 1.11 peratus hingga 4.38 peratus orang berdaftar yang tidak mengisytiharkan GST03 mengikut akta. Adalah didapati pembayaran balik GST iaitu asas tunai meningkat daripada 22.71 peratus pada tahun 2015 kepada 33.87 peratus pada tahun 2016 dan 39.29 peratus tahun 2017 sehingga September.

Antara faktor penyumbang kepada peningkatan pembayaran balik GST adalah disebabkan dasar kerajaan untuk memberi pelepasan daripada membayar GST seperti pelepasan pembekalan berkadar sifar domestik dan eksport serta tidak ada pembekalan.

Pengurusan pembayaran balik GST berdasarkan *desk audit* adalah kurang memuaskan kerana semakan sebelum bayaran balik adalah kurang terperinci. Tugas pegawai di unit pulang balik ibu pejabat dan Cawangan Audit GST juga amat membebankan. Analisis data daripada sistem MyGST bagi tahun 2017 mendapati data tersebut adalah meragukan. Ini kerana data sistem MyGST bagi ruangan harta modal dalam borang GST03 oleh OKC mendapati 298 pengisytiharan bernilai RM100 dan ke bawah. Juga didapati 13 pengisytiharan borang GST03 di 10 negeri melibatkan perolehan harta modal antara tiga sen sehingga RM1.

Hasil perbandingan pengisytiharan nilai jualan OKC kepada Jabatan Kastam dan LHDN bagi tahun 2016 yang dipilih sebagai sampel audit mendapati nilai jualan yang diisytihar berbeza melebihi 10.4 peratus. Rekod syarikat tidak ditemui dalam sistem MyGST walaupun nilai jualan yang direkodkan di LHDN telah melebihi RM500,000 setahun.

Syarikat yang telah mengenakan GST tetapi belum berdaftar GST dan syarikat berdaftar dengan Jabatan Kastam dan telah mendapat pembayaran balik tetapi tidak ada rekod di Lembaga Hasil Dalam Negeri atau tidak ada pengisytiharan pada tahun 2016. Selain itu, CGKA tidak menjalankan semakan ke atas pengauditan yang dijalankan oleh CAG ibu pejabat.

Maknanya tidak ada persamaan antara rekod Lembaga Hasil Dalam Negeri dengan Jabatan Kastam. Jadi sepatutnya ada *cross checking*-lah. Itu tidak dilaksanakan.

**Tuan Wong Chen:** *There's no variation calculation, the differential between?*

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** Ada.

**Tuan Wong Chen:** Ada?

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** Sebab *internal audit* ia ambil sampel sahaja, dia tidak ambil...

**Tuan Wong Chen:** Betullah, dia pakai — *they got sampling*-lah betul.

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** Ya.

**Tuan Wong Chen:** So, dia sampel berapa *case*? *Can you recall?*

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** Saya tengok — saya terlupa, kejam.

**Tuan Wong Chen:** *Is it a fair estimation to say two percent? What the Customs Department said?*

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** Kita belum pasti lagi. *Auditing* kita telah melantik *the Big Four* dengan beberapa firma-firma audit yang kecil untuk membuatkan pengauditan keseluruhan *claims* yang telah dikemukakan.

Sebab banyak lagi yang tidak dibayar. Jadi kita pun nampak maklumat meragukan, jadi *auditor* telah dilantik pada September. Jadi kita bagi tempoh sampai enam bulan — *audit firm*

minta enam bulan tempoh. Kalau ikut Jabatan Kastam ia hendak dua tahun. Dua tahun terlalu lama kita kata. Kita hendak enam bulan. Jadi *finding* itu belum ada lagi.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** *Sebab yesterday, I really keep... [Disampuk]*

**Tuan Wong Chen:** *Chairman, how do we know if it's the truth?*

**Tuan Pengerusi:** *That is their audit report.*

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** *Ini internal audit sahaja.*

**Tuan Wong Chen:** *Internal audit.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** *Internal audit* — semalam Tan Sri saya ada bangkitkan satu perkara. Kita sekarang, kebimbangan kita bukan sahaja tentang apa yang telah dimaklumkan kepada kita bahawa RM19.4 bilion itu hilang, tidak dibayar— tuntutan, satu perkara yang pertama.

Akan tetapi, sekarang perkara wang yang telah dibayar, tuntutan bayar balik itu. *This is also in question.* Fasal sekarang kalau sekiranya kerajaan memutuskan satu ketika nanti yang RM19.4 bilion tadi untuk dibayar semula. Padahal yang RM19.4 bilion tersebut sebenarnya banyak daripada yang pertamanya dipertikaikan, yang kedua ada penipuan yang dikesan dan berbagai-bagai perkara lagi. Fasal *claim* 2015 baru dimasukkan 2018, baru dia minta.

Maknanya ada banyak sebab-sebab tetapi kita hendak *put on record that there shouldn't be any decision to be made that blanket payment to be made to all these claims, unless or otherwise it is being verified by all either Customs, either MOF or whatsoever.*

Akan tetapi, satu lagi Tan Sri saya hendak tanya satu sahaja lagi. Saya tahu dalam menguruskan dana ataupun tabung *consolidated fund* ini satu perkara yang cukup rumitlah, bukan sahaja Tan Sri kena menguruskan pungutan, segala hasil lepas itu hendak membayar semula.

Jadi sekarang kita memegang satu prinsip bahawa *operation shouldn't exceed revenue.* *At all time you know, all money that you are actually collecting, are you putting aside to whatever money that is to be refunded?*

#### ■1050

*Or you are actually now, managing the money as a whole, as and when it is required to be paid on operation— jadi, itu soalan saya.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Pertamanya, perkara ini sedang disiasat oleh polis jugalah. Selepas saya buat report ini, polis is already doing thorough investigation-lah. Saya pun telah dipanggil, telah pun diberi maklumat kepada polis. So, the investigation is still going on. Keduanya, bila kita dapatkan figure masa kita prepare bajet, kita dapatkan figure net. Net ini maknanya untuk kita belanja dah. Maknanya kita sudah minus dah, gross itu dah set aside*

dah untuk *repayment*. Maknanya kita dah *set aside*— contoh saya kata tahun 2017 bila kita buat bajet, bila Kastam kata *net RM44 billion* anggaran boleh dibelanjakan, kita pun masuk dalam *consolidated fund* untuk dibelanjakan. Maknanya *the balance RM23 billion* itu untuk bayar balik. Maknanya sudah *set aside*. Bila kita *prepare* bajet ini, bajet ini di-*table* dalam Parlimen. Inilah anggaran hasil yang bersih, yang kerajaan boleh belanja, inilah perbelanjaan yang kita akan buat. So, dua-dua di-*table* di Parlimen, Parlimen lulus *and then* ada pula *supplementary budget* lagi. Yang itu pun menimbulkan masalah, macam-macam *urgency and so on*. Jadi, mana saya hendak timbang? Mana hasil hendak cari? Jadi, inilah perkara yang rumit yang harus dibuat *balancing*. So, wang ini bukan hilang, bukan dicuri, bukan dirompak. *It is an accounting procedure, you know?* So, tunggakan ada, *the next year* memang kita akan— *every year even* LHDN ada tunggakan, Kastam ada tunggakan, *but* kita akan *rectify*. *Problem* yang timbul *these years...*

**Tuan Pengerusi:** *It has been the practice, Tan Sri?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Always.*

**Tuan Pengerusi:** *All the while?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *All the while* ada tunggakan...

**Tuan Pengerusi:** *Since before* kewangan *have been take the practice.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *I don't know-lah but— I don't know before. But my time* ada tunggakanlah. *Then, not only* tunggakan, tunggakan orang hendak bayar balik pun ada. Contohnya LHDN, berbilion juga orang terpaksa bayar dekat kerajaan, belum bayar. Kadangkala kita jual tanah pun ada yang bayar *in progress payment*. *So, not lump sum in one year. So, the government revenue* yang kita terpaksa terima pun ada *outstanding*. *It is not only* yang kita bayar balik.

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** Tuan Pengerusi, boleh saya rujuk balik kepada tadi berapa *sample* ya. Sebenarnya *internal audit* menggunakan semakan oleh Cawangan Jaminan Kualiti Audit yang telah menyemak 1,060 fail bagi semua jenis pengauditan. Akan tetapi masalah juga Cawangan Jaminan Kualiti Audit ini tidak menjalankan semakan ke atas pengauditan yang dijalankan oleh Cawangan Pengauditan GST. Jadi, banyak yang tidak dilaksanakanlah.

**Tuan Pengerusi:** Tan Sri, ada tidak insiden di mana duit dalam *consolidated fund* itu tidak cukup untuk bayar *refund?* *I mean* terpakai secara *gross* untuk kegunaan-kegunaan kerajaan?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Gross*, tidak. *Net* sahaja.

**Tuan Pengerusi:** Ada tidak insiden terpakai secara *gross?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Tidak, tidak.

**Tuan Pengerusi:** Tidak pernah. Ini sikit *set aside...*



**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Net* sahaja. Memang dia akan isytihar *net*. *Net* inilah yang kita *calculate our fiscal* ini letak dalam...

**Tuan Pengerusi:** Memorandum pengurusan kewangan itu? Ada insiden tidak terpakai secara *gross*?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Tidak ada, tidak ada.

**Tuan Pengerusi:** Tidak ada.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Tidak terpakai yang *gross*. Keduanya, kita tidak guna duit ini untuk perbelanjaan selain daripada yang diisytiharkan di Parlimen. *We don't use for other purposes*. So, ada yang kata kita...

**Tuan Pengerusi:** Okey, soalan katakan sekarang RM19.4 bilion yang sepatutnya di-*refund* itu sudah tidak ada. Maknanya dalam konteks *public* sudah terpakai oleh kerajaan untuk tujuan-tujuan yang dibajetkan. Oleh sebab itu soalan saya ada tidak insiden— fasal sekarang duit itu tidak ada *and you are supposed to have that RM19.4 billion* ataupun wang yang sepatutnya di-*refund* itu *available*. *At least other people said* ataupun sebagainya, *available, you keep aside already*. Akan tetapi dikatakan duit itu tidak ada sekarang.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Contoh saya— setahu saya lah, bagi tahun 2017, *the claim is more than of what it should be claimed*-lah. Contohnya, *net* dia isytihar *RM44 billion*, *gross* dia isytihar *RM67 billion*. Maknanya, dia harus bayar balik *RM23 billion*. Akan tetapi *claim* dia lebih daripada *RM23 billion*. Jadi, mesti berlaku— *if you claim more than RM23 billion, where can we— we cannot go and take out of the RM44 billion net* yang dia— *because we are already committed* perbelanjaan for operating expenditure.

**Tuan Pengerusi:** *Maybe it is an accumulated claim*.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Some accumulated, some new*.

**Tuan Pengerusi:** *From the previous years*.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *That's why we ask this audit to be done because the claim is increasing so drastically and also we propose the audit, thorough audit*-lah.

**Tuan Pengerusi:** Okey, yesterday the Customs in one of the statement says that the increase in the claim because of the change of the government's policy. There are certain things that used to be taxed and then government has new policy, they were untaxed after that. So, that also contributes to the increase in the claim.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *One of the reasons*-lah. *Audit finding* also says just now that the certain item zero-rated, you know. So, but there are also other reasons-lah.

**Tuan Pengerusi:** *So maknanya, government's policy, a little bit of fraud and then backdated claim that contribute to this surplus in the claim, that increase in the claim in these years— in the year 2017.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Tuan Pengerusi, this year I don't know. You know, from January to June I don't know how much is the GST collection, how much that has been repaid. That's also whether— you know they didn't pay this year, you know. So, you must also look at this year's claim. What am I telling you is year 2017. So, from January to June, what is the collection, what is the claim, that also must be looked at. That also will add to the RM19 billion-lah.*

**Tuan Pengerusi:** *So, year 2017 actually, we don't make any money from GST even you have to pay all the claims. You are deficit from the collections and the claim...*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *There will be some-lah but I think about 58 percent will be repayment-lah. So, that is something questionable-lah, why the claim is so high.*

**Tuan Wong Kah Woh:** *Tan Sri, just now you were saying in 2017, we have say like kutipan kasar RM67 bilion, net RM44 bilion. So, the balance— the difference is like RM23 billion, okay. So, you were saying that the refund is supposed, the tuntutan refund is more than RM23 billion, correct? The more than the difference. Okay, so do you agree with me that at the point that you all draft out the budget, that RM44 billion, you calculated as a net income from GST is actually not practical? Because you— of course I know that the percentage margin is around 35 percent. But, by fixing it at RM44 billion, it is something not practical because you know that you may not have enough money to spend, to refund.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *We can commit RM44 billion net, for hasil. It is because when we prepare the budget you know, in October before tabling, PM will call LHDN punya CEO, Customs punya DG how much collection next year you can commit. So, this is the commitment given. Although it is an estimation, so we need some figure-lah for us to do the work.*

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** *So, ini bermakna Kastam kerana dia sudah commit RM44 bilion, kalau ada bayaran balik yang akan mengurangkan commitment RM44 bilion, mereka akan tangguhkan bayaran balik lah? Adakah ini maksud dari Tan Sri? Semua hendak manage.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Maksud saya commit RM44 billion, if we take the RM44 billion, then we cannot pay for the operating expenditure. That will be the problem.*

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Ya. Ini kerana Kastam mesti serah RM44 bilion tetapi sepatutnya dia tidak cukup untuk serah kepada MOF sebanyak RM44 bilion. Itu sebab sudah serah tetapi ada bayaran balik, kena tangguhlah. Dengan sebab-sebab...

■1100

**Encik Ezleezan bin Othman:** Yang Berhormat Tuan Pengerusi. Boleh saya beri penerangan sedikit tentang tuntutan RM19.4 bilion yang dikatakan telah dituntut oleh Kastam kepada Kementerian Kewangan. *Okay*. Apa yang sebenarnya berlaku, Kastam akan minta apa yang sepatutnya diluluskan untuk dibayar. *So*, dia akan minta kepada Kementerian Kewangan dan Kementerian Kewangan akan bagilah balik peruntukan itu untuk dimasukkan dalam tabung. Yang RM19.4 bilion ini sebenarnya tidak diminta oleh Kastam. Ini kerana kalau kita lihat semalam data yang diberikan oleh Kastam fasal— tidak diminta oleh Kastam. Ini kerana ada perkara-perkara yang di dalam RM19.4 bilion itu belum lagi melalui proses audit dan sebagainya.

*So*, adalah tidak wajar benda yang belum diluluskan diminta dari Kementerian Kewangan. Akan tetapi, dari keterangan semalam, pihak Kastam ada maklumkan mereka meminta kepada akauntan. *Yes*, kita maklum. Sedia maklum RM19.4 bilion ini adalah tuntutan yang dituntut oleh pihak syarikat tetapi masih lagi perlu melalui proses audit. Orang kata, bila masih melalui proses audit, maknanya benda itu belum boleh dibuat pembayaran. *So*, adalah tidak wajar hendak dikatakan RM19.4 bilion ini telah diminta oleh Kastam daripada Kementerian Kewangan. Kalau diminta pun dan kalau Kementerian Kewangan bayar, juga tidak wajar dilakukan. Fasal RM19.4 bilion ini kalau sudah di masuk dalam tabung, *so* dia *become idle* dekat situ. *So, better* kalau pada saya, RM19.4 bilion itu digunakan untuk *operating expenditure* dan sebagainya lah.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Sebenarnya Tan Sri. Inilah kebimbangan kita. Ini kerana kita telah uar-uarkan sedemikian rupa. Seolah-olah duit RM19 bilion lesap dan dirompak. Maka, sekarang orang yang syarikat-syarikat yang membuat tuntutan ini dipertikaikan, masih dalam pertimbangan atau orang ini akan menuntut nanti. *Where is my money?* Padahal, wang ini sebenarnya dipertikaikan lagi. Belum dituntut lagi. Akan tetapi, kerana telah diuar-uarkan sedemikian rupa. Ini yang kita bimbang sekarang.

**Tuan Wong Kah Woh:** Okey. Tuan Pengerusi. *Sorry, what is your name?* Ezleezan.

**Encik Ezleezan bin Othman:** Ya.

**Tuan Wong Kah Woh:** Daripada kenyataan Encik Ezleezan tadi. Saya hendak mengimbas kembali apa yang kita telah bincang semalam berkenaan dengan carta ini. [*Sambil menunjukkan senaskhah dokumen*] *I think* semalam apabila pihak Ketua Pengarah memberikan jawapan kepada kita yang mana daripada carta ini *at least, 17.7 percent of the sum is actually due for payment. According to the DG. And, you were saying just now that RM19.4 billion can be*

*kept for some other use because all these are still under investigation. I think it is contradicting with the DG's statement. The DG has already said, number 1, 2, 3 and even number at least number 1, 2, 3 are due for payment and good for payment.*

**Encik Ezleezan bin Othman:** *Number 1* memang telah diluluskan. Itu memang sepatutnya telah dibayarlah. Fasal orang kata sudah lepas dia punya proses audit dan sebagainya. Untuk perkara nombor 2 dikatakan semalam 90 peratus boleh dibayar tetapi 90 peratus itu orang kata *just* anggaran sahaja. Ini kerana RM9.6 bilion itu masih lagi belum melalui proses audit. Tidak selesai lagi dan kita tak pasti sama ada kemungkinan 100 peratus tidak lepas audit. Kemungkinan 100 peratus lepas audit. Kita tidak tahu tetapi dikatakan semalam oleh Ketua Pengarah Kastam, 90 peratus dianggarkan. Itu anggaran sahajalah.

Untuk nombor 3, tiada pembekalan cukai. Ini orang kata seperti telah dijelaskanlah. Memang pihak Kastam masih lagi, ada satu *statement* semalam pihak Kastam *dispute* tentang keputusan dasar. Fasal di pihak MOF, kita Kementerian Kewangan, kita telah memberi orang kata menetapkan satu dasar, mana-mana syarikat yang masih belum buat pembekalan sebagai contoh, mereka yang dalam industri *oil and gas*, perhotelan, masih bina hotel belum ada lagi *business*. So, kita benarkan ia untuk *claim input tax credit*. Ini orang kata dari segi *timing* sahaja. Dia *claim* dahulu, bila empat atau lima tahun lepas dia buat *business*, dia akan bayar GST yang dia *collect* itu kan dari segi isu *timing*. Ini pun kita sudah beri kelulusan tetapi tidak dibayar oleh pihak Kastam. So, bila tidak bayar itu maknanya dia tidak tuntutan dekat kita lagilah.

Sama juga dengan isu pelepasan yang dikatakan berkaitan dengan isu perniagaan di RAPID Pengerang. Pihak Kastam pun telah memberi ketetapan akan buat pembayaran secara ansuran. Akan tetapi masih belum dibayarlah. Akhir sekali, 5 itu- ini yang masih dalam siasatanlah. Siasatan berbeza dengan semakan. Fasal siasatan ini memang dia sudah jumpa mungkin ada unsur-unsur *fraud* dan sebagainya.

**Tuan Wong Chen:** *For the record* Encik Azleen. Azleen.

**Encik Ezleezan bin Othman:** Ya, saya Ezleezan

**Tuan Wong Chen:** Daripada Kastam?

**Encik Ezleezan bin Othman:** Daripada Bahagian Cukai, Kementerian Kewangan.

**Tuan Wong Chen:** Kementerian Kewangan. Jadi bukan Kastam lah.

**Encik Ezleezan bin Othman:** Bukan.

**Tuan Wong Chen:** Semalam kita tanya Pengarah Kastam, Dato' Sri Subromaniam. Dia kata, saya tanya dia RM19.4 billion ini *plus minus two percent is that correct? He said it is correct.* Dia kata. *That is why we have no dispute about the RM19.4 billion. In this issue that we are saying here, we're seeing here in this proceeding is first, is the number too big or is it too small or is it*

*accurate? Yesterday, the Customs officer already said it is RM19.4 billion plus minus two percent. That plus minus two percent being the fraud issues or regarding inefficiencies. So, we have re-established that. Are you trying to testify that it's not RM19.4 billion now?*

**Encik Ezleezan bin Othman:** Kita tidak pernah *dispute* tentang amaun RM19.4 bilion itu. Kita hanya menyatakan bahawa dia tidak memohon kepada Kementerian Kewangan. Memang amaun RM19.4 billion ini amaun yang dituntut oleh pihak syarikat kepada Kastam. Akan tetapi, sama ada Kastam telah memohon kepada Kementerian Kewangan untuk menyediakan peruntukan RM19.4 bilion untuk buat bayaran ini. Itu adalah... *[Disampuk]*

**Tuan Wong Chen:** Permohonanlah. Jadi, apa yang dikatakan oleh Yang Berhormat Menteri Kewangan Tuan Lim Guan Eng itu betullah *RM19.4 billion*-lah.

**Encik Ezleezan bin Othman:** Itu amaun yang dituntut oleh pihak syarikat.

**Tuan Wong Chen:** Memang betullah. Makna tiada ada isu. Betul tidak? Jadi, isu kita hendak tahu sekarang ini adakah, apa terjadi kepada *RM19.4 billion* ini? Kalau boleh, saya minta Tan Sri *since you are already filed a police report. Can you share with us what you've told to the police and I suppose you can repeat the same to— right or not Mr. Chairman.* Betul ya?

**Tuan Pengerusi:** Ya.

**Tuan Wong Chen:** *Then let's hear whether you have a basis to, in your police report.*

**Tuan Pengerusi:** *Exactly.* Soalan saya sebenarnya hendak tanya Tan Sri. *Exactly the same.* Dikatakan bahawa *we don't have that money. Amount of money RM19 billion or RM18 billion or RM19.4 billion. Available in the consolidated fund right now. I mean those period when Tan Sri was there or when the new Yang Berhormat Menteri Kewangan was appointed. So, we don't have that money. So, even what you said whether RM18 billion, RM19 billion. We don't have that amount of money available for refund. How do you explain that? The use, the money.* Adakah duit masuk dalam *consolidated fund* ini digunakan untuk *whatever budgeted by the government, ministries. That can you explain that part? We don't have the money as it is. Even the Minister of Finance says that, Okey, prove it to me. Where the money is that RM19 point— supposed to be refunded to business people, the businessmen. How do you explain that?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *No. Like I said you know. We must look at overall, not at the RM19 billion. This is what the Customs is claiming-lah. But, whether they have submitted. They only submit now-lah after I left, only they are submitting the RM19.4 billion before that they — that figure doesn't even crop up. So, you know, when we do the budget, we budget net. This is what the exactly I told the police you know. Whatever I'm telling you, is exactly the same thing. Whatever gross, that is the repayment RM23 billion. But, if they claim— you know the claim was going astronomic you know, and very high. You know, the progression is very high,*

very fast. That is why we did audit you know, an audit to verify and of course whatever the claim, you know, is more than RM23 billion becomes tunggakan lah for the following year— 2018. So, from January to June this year, you know, there must be some payment also made. Some payment made. So, I don't know whether what is the amount. January to June. And, whether the RM19 billion is for the period from 2015 until 2018 or is it particular for this year alone. So, it's an accumulated figure.

**Tuan Pengerusi:** *But, do you used the money in the consolidated fund for all purposes? Do you itemised the money that goes in there as GST money or income tax money or whatever revenues?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *This one you need to ask the accountant general office whether they have certain code or not. But for us, you know, like its, its income is coming from various sources and goes into our, you know, our bank account and when we spent, we don't look whether it's coming from this account or that account. So, I don't know. You must ask Jabatan Akauntan Negara— Tuan Haji Ramli is here whether ada tak GST untuk belanja apa, LHDN untuk belanja apa.*

■1110

**Tuan Haji Ramli bin Chik [Pengarah (Bahagian Perkhidmatan Operasi Pusat dan Agensi) Jabatan Akauntan Negara]:** Terima kasih Tuan Pengerusi, Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar dan pegawai-pegawai dan Ahli-ahli PAC. Mohon maaf saya tidak berapa sihat sikit. Suara saya tidak berapa elok sikit. Semua pungutan seperti yang kita dimaklumkan akan dimasukkan ke dalam *consolidated fund* apa-apa terimaan. *Consolidated fund* ini kita ada tiga jenis akaun yang ada dalam *consolidated fund*. Satu, akaun hasil. Kedua, akaun pinjaman. Ketiga adalah akaun amanah. Untuk akaun hasil ini kita akan merekodkan semua hasil kerajaan dan juga perbelanjaan mengurus. Ini kita kata tadi ada *surplus or deficit current account*. Maksudnya *operating account*. Itu adalah akaun hasil seperti yang Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar maklumkan kita punya polisi mesti *surplus operating account*. Itu prinsip dia.

Manakala untuk Akaun Pinjaman Disatukan ini kita akan terima semua pinjaman yang dibuat oleh kerajaan sama ada MGS ataupun GII ataupun pinjaman berjangka kita akan masukkan ke dalam Akaun Pinjaman Disatukan. Bila kita hendak buat bayaran balik, kita akan menggunakan juga akaun ini untuk membuat bayaran balik kepada pemegang-pemegang MGS dan juga GII tadi apabila ia *matured*. Jadi *the nett* itu kita akan gunakan untuk perbelanjaan pembangunan. Itu dari segi prinsipnya.

**Tuan Pengerusi:** Okey. Semua wang dalam Akaun Pinjaman Disatukan ini digunakan untuk perbelanjaan pengurusan dan pembangunan kerajaan?

**Tuan Haji Ramli bin Chik:** Ya, termasuk pinjaman juga.

**Tuan Pengerusi:** Termasuk pinjaman?

**Tuan Haji Ramli bin Chik:** Ya.

**Tuan Pengerusi:** Dikatakan dirompak. Macam mana kalau itu boleh berlaku? *I mean you* di Kementerian Kewangan, *can you tell me* boleh atau tidak perkara itu boleh berlaku?

**Tuan Haji Ramli bin Chik:** Tidak, tidak mungkin Tuan Pengerusi kerana semua yang kita terima kita akaunkan sama ada tadi dalam akaun hasil, Akaun Pinjaman Disatukan dan akaun *trust*.

**Tuan Pengerusi:** Ada atau tidak kemungkinan wang yang digunakan itu bukan untuk tujuan perbelanjaan kerajaan yang dibajetkan? Boleh atau tidak berlaku dalam keadaan? *I mean* seperti yang saya tangkapkan sekarang ini, yang saya faham semua penggunaan kewangan dalam *consolidated fund* itu adalah untuk membayar perkara-perkara yang dibajetkan mengurus ataupun pembangunan bukan?

**Tuan Haji Ramli bin Chik:** Ya, betul.

**Tuan Pengerusi:** Ada atau tidak kemungkinan digunakan untuk tujuan yang lain?

**Tuan Haji Ramli bin Chik:** Tiada. Ini kerana untuk perbelanjaan mengurus kita berdasarkan kepada Akta Perbekalan ataupun – termasuk juga Akta Perbekalan Tambahan.

**Tuan Pengerusi:** Okey.

**Tuan Haji Ramli bin Chik:** Itu untuk perbelanjaan mengurus.

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** Tuan Pengerusi.

**Tuan Haji Ramli bin Chik:** Untuk perbelanjaan pembangunan kita berasaskan kepada Akta Kumpulan Wang Pembangunan 1996. Ini juga dibentangkan di Dewan tetapi ia tidak perlukan suatu akta yang baharu kerana ia kita sudah bentangkan berdasarkan Akta Kumpulan Wang Pembangunan itu sendiri.

**Tuan Pengerusi:** Faham.

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** Tuan Pengerusi, sekiranya ada pada tahun kewangan itu terdapat perbelanjaan yang lebih, subsidi meningkat kerana katakan pencen meningkat, tidak cukup yang kita bajetkan pada tahun sebelum itu, kerajaan akan menggunakan juga membuat pembayaran tetapi kita bentangkan di Parlimen sebagai *supplementary budget*.

**Tuan Pengerusi:** Duit daripada *consolidated fund*.

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** Ya.

**Tuan Pengerusi:** Maknanya semua kewangan ini *budgeted*, diprojek, ramalan dan anggaran. Maknanya ada keadaan wang dalam *consolidated fund* itu tidak seperti yang

dijangkakan. Adakah itu betul tidak seperti yang dijangkakan? Maksudnya apa jua wang yang masuk dalam itu akan digunakan bagi *immediate* pembayaran kerajaan. *Is that true?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Yes.

**Tuan Pengerusi:** *Is that true?* Maksudnya ada *collection* GST ini macam yang dikatakan tadi walaupun ada pungutan, *refund* yang *supposed to be paid that amount* tetapi sebenarnya dari segi *collection we didn't have that amount*. Maksudnya dalam *consolidated fund* ini kalau dikatakan *we have already collected this much amount of money but we are supposed to refund this much of money* tetapi *there are some other collections that are not been there* dari segi pungutan daripada agensi yang lain. Akan tetapi dari segi komitmen kerajaan *so we have to use the money*. So, dalam keadaan sedemikian *consolidated fund* itu tidak seperti yang dijangkakan dan diramalkan. *So, we have to use the money we pay that first. Is that berlaku?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Ya, *exactly*.

**Tuan Pengerusi:** *Exactly*.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Sometimes you know like JPA they estimate the pension quite low then suddenly they asked for extra RM1 billion. So, where do we – if we don't pay the pensioner – that's where we get from the consolidated fund. Kadangkala banjir berlaku, unexpected situation...*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Luar jangka.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Luar jangka, perbelanjaan luar jangka. Ini *immediate need you know. So, we need...*

**Tuan Pengerusi:** *So, how do you take that* tuduhan bahawa duit itu dirompak dan sebagainya?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Every single cent goes there are accounted for, going out and coming in because it is tabled in the parliament, it's tabled.*

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Tuan pengerusi.

**Tuan Pengerusi:** *So, how do you explain* bahawa sekarang ini tidak ada duit RM19 juta untuk dibayar?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *[Ketawa]*

**Tuan Wong Hon Wai:** Tuan Pengerusi, tentang sebelum GST mesti ada juga perbelanjaan yang luar jangka. *How do you* sebelum GST 2014, *how do you manage that* kalau seperti senario yang ditimbulkan oleh...

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Ada jugalah tunggakan. *I said* tunggakan *has been there, you know*. Bukan tidak ada tunggakan, ada tunggakan bayaran.

**Tuan Wong Chen:** Okey, *can I just..*



**Tuan Wong Hon Wai:** *Sorry, just a follow up.* Sebelum GST diimplementasikan Perbendaharaan juga menggunakan cara itu tetapi daripada *income tax*. So, boleh saya katakan *consistently* Kerajaan Persekutuan telah menggunakan yang sepatutnya duit rakyat daripada *income tax* selepas GST ialah *input tax* yang perlu dibayar balik telah digunakan yang sepatutnya dipulangkan kepada *tax payers* telah digunakan terlebih dahulu untuk memenuhi perbelanjaan mengurus. *Can I say that?* Boleh saya kenyataan itu apa komen Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar?

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Pinjam duit rakyat.

**Tuan Wong Hon Wai:** Ambil duit daripada rakyat kerana untuk memenuhi kita tidak cukup duit untuk perbelanjaan mengurus...

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *It is other way around you know because the estimated figure is RM44 billion. Now, we are already estimated for operating expenditure that RM44 billion. Now, you want to take out from that RM44 billion hendak pergi bayar bayaran balik then we are going to have shortfall in...*

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Ya, *you* pinjam duitlah...

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Because in our operating expenditure, locked-in expenditure, locked-in ini maknanya sudah mesti government kena belanja, locked-in.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *That is why the...*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *90 percent of the operating expenditure are already locked-in. More than 90 percent.*

**Tuan Wong Hon Wai:** Fiskal polisi kita lemah kerana sebelum ini guna duit *income tax* yang sepatutnya dibayar balik. Sekarang kita pula guna duit yang sepatutnya dipulangkan kepada GST kita tidak payah bayar balik, kita guna untuk perbelanjaan mengurus.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** *I mean in the layman term it is just that you borrowed from the rakyat to manage the government spending. This perhaps caused our Menteri Kewangan to use the term 'perompak' maybe Federal Government has robbed the people to so-called pay for the expenditure of the Federal Government. I think that is probably what he meant.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *It is a prudent management of the fiscal. One, prudent management because claim also is increasing very fast. So, we need to do auditing, verify and so on. The GST registration also there is a room, there are people who doesn't even register but they still are doing business out there. So, it is not coverage wise. So, there are many problems you know, where GST only three years baru implement. So, a lot of loop holes in GST. So, that is why the problem we need to really study GST in detail. While managing that and also, they are operating a surplus where we need to abide by -- this is also another problem because*

*operating expenditure is also increasing very fast and we need to manage the operating expenditure. Again, we need to improve on the fiscal policy.*

**Tuan Pengerusi:** Pengurusan fiskal kita adakah memenuhi syarat, memenuhi kehendak dan standard antarabangsa ataupun standard negara-negara lain? *Is there a way? Other countries also doing the same the way we manage our kewangan?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *You know, our fiscal management is been closely monitored by IMF, World Bank and even the rating agencies. That is why we are rated quite good. But if we go and tell that our debt is increasing and also our GST payment and so on that means we are opening up.*

■1120

*But the problem, we are managing it more wisely, so that the country can progress. There is no problem in our operating expenditure and also in our development expenditure. We can't go and borrow to pay salary. We can't borrow, so we need to use that hasil.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** *Prinsipal. Prinsip.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Prinsip dia kita tidak boleh pinjam hendak bayar gaji. *So, you know, we need to use hasil untuk bayar gaji.*

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** Tuan Pengerusi, saya rasa saya sedang mendengar alasan kenapa wang daripada Kumpulan Wang Pembayaran Balik GST itu digunakan. Akan tetapi, saya hendak fokus kepada pandangan Tan Sri sekiranya prosedur perakaunan GST ini kekal dengan apa yang diputuskan dalam Akta GST 2014 dan tidak menggunakan apa yang digunakan semasa, maknanya yang diputuskan budi bicara Menteri Kewangan yang mengubah prosedur perakaunan ini, adakah kemungkinan duit itu akan selamat? Ini bererti kita akan kekal bagi pihak pembayar GST itu. Faham soalan saya tidak?

**Tuan Wong Kah Woh:** *I think* maksud Yang Berhormat adalah sekiranya kesemua kutipan GST dimasukkan ke dalam Kumpulan Wang Amanah GST seperti yang termaktub dalam seksyen 54(2) dan tidak dimasukkan ke dalam Kumpulan Wang Disatukan seperti yang diberikan kuasa kepada Menteri dalam seksyen 54(5), dalam situasi sedemikian, *the money* tidak akan digunakan *upfront* oleh kerajaan untuk tujuan-tujuan lain. *So, do you agree with that? I think the question is that.*

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** *Thank you, translator. [Ketawa]*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *But you know, the akta also allows the Minister to decide together with the KP of Customs that certain amount, the nett can go into Consolidated Fund, it's allows.*

**Tuan Wong Kah Woh:** *I think now it's not the nett going to a Consolidated Fund, it's a gross going into the Consolidated Fund.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Gross but we used only the nett. We don't use the gross.*

**Tuan Pengerusi:** *The question just now, that's you use gross?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *No.*

**Tuan Pengerusi:** *That is why. [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

**Tuan Wong Kah Woh:** *In budgeting, you'll never use the gross. You use the nett to calculate. But in actual fact, because the whole sum is being put into the same pool, so we just pakailah.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *We don't pakai the gross, again. But...*

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** *I think method by the Customs. I hendak rujuk balik kerana tadi yang seksyen 57 Akta GST, saya sudah check. The Customs has the power to check before making refunds. That section 57. But, you have the— what we call GST ruling which says that you have to refund back if they submit GST03. For details, if that is over payment, I mean, if the input tax exceeded output tax, then you have to refund in 14 days. There is no reason, nothing mentioned about audit.*

*Section 57 only empower the Customs to audit if they make an amendment or they have subsequently discovered that they have not claim, then you have the power to investigate before you make to refund. But GST03 written, you have no rights to make an audit before you make the return. Correct or not? That are your rules.*

*So that's why I am saying, if there are a lot of claims, actually is under GST03 for the refund. Some other investigation probably that for under section 57. But yesterday the Customs also, Dato' Sri Subromaniam, he confirmed the 9.6 if— I look at it he says properly deal for refund. That is properly under GST03 and not by subsequently filing another amendment, you using another form. Correct? You nodding your head, so you agreeing.*

*So, at the end of the day Tuan Pengerusi, the conclusion is the fund actually for refund is because committed by Customs to the Ministry of Finance, jadi mereka sudah diguna pakai kerana kalau akaun disatukan, memang Akauntan Negara dia boleh gunakan untuk membiayai semua tanggungjawab yang sudah diluluskan dalam bajet. Jadi bagi saya, ini bermakna kerajaan kita sudah pinjam duit rakyat untuk membiayai semua perbelanjaan pengurusan. Itu sahaja yang saya faham. Terima kasih.*

**Tuan Pengerusi:** *Tan Sri, di mana peranan Menteri Kewangan II dengan Menteri Kewangan dalam isu pengurusan kewangan di kementerian?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Kebanyakan dari segi *decision* is Menteri Kewangan I, *Prime Minister* dari segi *deciding on the amount, revenue* apa semua ini. *More operational* is Menteri Kewangan II, *more operational activities and so on*. Akan tetapi setiap *cashflow meeting* ini, minit dia kita akan hantar satu memo kepada bos, Menteri Kewangan II dan juga Menteri Kewangan I. Kita akan maklumkan apakah hasil *cashflow meeting*.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Dalam apa-apa keadaan Tan Sri, adakah pernah dalam menjalankan tugas sebagai pegawai pengawal, *your decision is being overrule by the boss* ataupun *you have been instructed to give priority this payment even though it's not actually budgeted for?*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *This payment, RM19 billion I just hearing after* saya sudah jadi mantan. Sebelum itu saya tidak pernah dengar.

**Tuan Pengerusi:** *Particular to the issue there, Customs* sudah *explained* semalam dan tambahan daripada ini, RM19 bilion itu *projection* daripada *the business people* yang belum lagi di-submit secara *total with RM19.4 billion* oleh Kastam.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Saya tidak pernah dengar.

**Tuan Pengerusi:** *That one* kita ada apa, *I mean* betul-betul setuju, *it's not for you to answer that RM19.4 billion*.

**Tuan Wong Chen:** *Okay. Can I ask regarding the demand or the request for rebate from all the companies for 2015, 2016, 2017 because the numbers that one of you give just now, for 2015 RM22.7 billion, right? Correct? For 2016 is RM33.8 billion, then 2017 RM39.2 billion. So therefore you were alarmed at the rate that it was going up so fast. Am I correct? So, you know very well RM39.2 billion was in 2017 demand for rebate and your gross collection is RM67 billion. Correct? Then why do you project to allocate only RM23 billions of rebate back?*

*So, the whole issue here is very clear. You guys under projected your rebate. Therefore, you actually padded up your fiscal position to show a lower deficit by RM16.2 billion, if those numbers you give earlier is correct. That is why the Minister of Finance, the new Minister of Finance come in, and said you know there is a difference between what is projected, substantially differential of RM16.2 billion.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *This figures are provided by Customs to us. That's not we estimate all that, 44, 67 is all estimated by Customs. The KP of Customs gives us the figures.*

**Tuan Wong Chen:** *So, you relied on the Customs' numbers and then you did your fiscal? I mean you did your budget. So that's quite obvious that RM16.2 billion differential between the rebate and the projected from the Customs. So, one department or your department fail to*

investigate or the Customs department was misleading you all. But this is not the Minister of Finance's fault.

The new Minister of Finance came in and looked and asked where is this RM19.4 billion. I don't know where the 3.4 billion comes in you know, but from the numbers itself it is clear there is basically a misbudgeting of RM16.2 billion.

When it could be— because you know, as you know this is moving numbers right, he used the 31<sup>st</sup> May 2018 number to gage at RM19.4 billion. You did the budget in November 2017 right, so that was done and was finalized in September 2017. So, the additional RM3 billion that the Minister of Finance, Lim Guan Eng says could be contributed due to the fact.

So, I think if we can clarify this numbers, I can see how the numbers tally up. There is no issue about malice on the part of the Minister of Finance.

■1130

But the reason, the obvious issue that you guys under, whether for the Customs or for the Minister of Finance, you actually under represented the rebate back which is then, you know, in 2017 you told us RM39.2 billion. That's the differential. I think it's not fair also to make insinuation about the Minister of Finance, Yang Berhormat Tuan Lim Guan Eng's statement. If anything, we can ask him to— Chairman right, you should ask him to come and explain his position. But you know, I just try to find a solution for everybody. It's obviously something to do with this two set of numbers. 2017 request for RM39.2 billion and then you know the so-called RM16 billion to RM19 billion missing.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Maybe Hassan you want to explain. He's the Fiscal Head. They know how the estimation is done and everything.

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad [Timbalan Setiausaha Bahagian (Dasar Fiskal), Kementerian Kewangan Malaysia]:** Bismillahir Rahmanir Rahim, Assalamualaikum and very good morning. Tuan Pengerusi and Members of Committee. I am Hassan from Fiscal Policy Office. Every year I will— more less if you have some time, I will explain how we estimate the fiscal position, alright. So, every year we will estimate a budget. Let's see for 2019, we start to estimate how much the revenue and how much we can spend based on the request of all the ministries based on the programmes and projects.

So, what we did is we need to estimate what is the GDP first, right. How much we can grow, Malaysia, the country can grow based on the capacity of the economy. So, let see we grow around five percent, so if five percent we need to estimate. From this five percent, how much is the collection of revenue in terms of direct tax and indirect tax.

*Direct tax in terms of LHDN, corporate tax, individual tax and indirect tax is like export duty, import duty, GST or SST, right. So, based on this parameter and also assumption of good of price, inflation, so we come out with this parameter, a conservative level. We always meet the conservative level for revenue because we don't want to be too optimistic. While if we are too optimistic, we will commit the spending and it will be haywire everything.*

*So, what we did is very conservative and like Tan Sri former KSP, Tan Sri Irwan said that— minta maaf. Seperti Tan Sri Irwan mengatakan bahawa kita pun akan berbincang dengan LHDN dan Kastam untuk mendengar pandangan mereka. But semuanya adalah secara bersih or nett. We never estimate gross. Berapa banyak yang mereka hendak collect atau estimate itu terpulang pada agensi masing-masing tetapi apa yang kami penting berapa yang sepatutnya ada di dalam consolidated fund untuk kami gunakan untuk perbelanjaan. So, when we estimate a conservative, kita dapati bahawa LHDN bersetuju ini adalah anggaran untuk corporate tax, ini anggaran untuk individu, cukai persendirian, ini anggaran untuk GST dan kami pun akan berbincang balik dengan Bahagian Belanjawan untuk menetapkan berapakah perbelanjaan, berapa gaji, pencen apa semua dan juga berapa pembangunan dan berapa banyak. Ini paling penting yang perlu kita pinjam untuk membiayai kekurangan overall defisit tadi.*

*So, this is where. Katakanlah kita andaikan minyak waktu itu USD100 setong tetapi berlaku penyusutan mendadak seperti berlaku pada tahun 2014, 2015, so kita akan buat semakan semula bajet, recalibration budget. Kita terpaksa potong semua kementerian. We are not able to— kalau kata tadi mengambil duit GST atau SST kah, duit LHDN kerana kita tahu bahawa certain parameter itu hasil tidak akan datang. So, kami terpaksa menyemak semula.*

*So, berkaitan dengan cash flow pula, bila kita sudah anggarkan setahun kita akan pergi setiap bulan. Di sinilah Jawatankuasa Aliran Tunai akan melihat kedudukan sebenar dan pada separuh pertama kebiasaannya kita akan sentiasa mengalami defisit mengurus. Maksudnya hasil tidak mampu untuk menampung perbelanjaan mengurus because hasil itu selalu akan datang second half. Kalau individu bulan April, barulah kita fail. Kalau syarikat selalunya dia akan pick up royalti, dividen semua akan bayar di sebahagian separuh kedua.*

*So dekat sini kita selalu menampung menggunakan pinjaman, dekat sini. So apabila kita melihat setiap bulan, kita akan melihat contoh saya ambil isolated case is a GST collection, kita melihat adakah anggaran setiap bulan boleh dicapai. Kita akan sentiasa tanya dengan Kastam dan Kastam dalam cash flow meeting dan semua Member kata dia— KP Kastam kata kita akan capai. So, mengambil pandangan yang begini, kita akan sentiasa setiap bulan menyemak semula. So, kalau tiada unsur-unsur yang mengatakan bahawa minta maaf kita tidak akan capai, kita akan semak semula penurunan dan kebiasaannya semua revenue hasil kita akan semak ke*

bawah balik apabila kita mendapati anggaran dan kita terpaksa *trade off* balik dengan perbelanjaan.

Mana-mana kementerian yang ada *saving*, kita *saving* kalau ada pertambahan kita— kalau perlu meningkat defisit *to some extent*, kita perlu meningkatkan tetapi kena berhati-hati takut akan mengalami macam tadilah, defisit mengurus. Di bawah Akta Pinjaman kita tidak boleh meminjam untuk membiayai perbelanjaan mengurus, yang itu di bawah akta. So, suka tidak suka kita terpaksa memastikan hasil cukup ataupun *zero*-lah untuk *cover* semua perbelanjaan mengurus dan meminjam bagi pembangunan. So, di sini kalau— saya bukan Jawatankuasa Tabung, saya bukan *member* Jawatankuasa Tabung tetapi saya hadir untuk Mesyuarat Aliran Wang Tunai. So pada kebiasaannya apa yang dipohon oleh pihak Kastam adalah apa yang perlu dibayar, yang dia rasa perlu dibayar dan dia juga memberitahu ini adalah kedudukan keseluruhan yang tuntutan, yang dibayar banyak ini. So, mesyuarat akan berbincanglah, okey boleh bayar dan kita akan bayar. Subsidi perlukah kita bayar, kita bayar. Semua kita bayar.

So, beginilah keadaannya sampailah akhir tahun kita akan tengok. Kalau defisit itu memang tidak boleh *hold* kita akan meningkat, meningkatlah defisit itu. So, keadaan ini yang kata tadi, Tan Sri kata *how to balance*. Ada satu kes juga yang selalu kita pertikaikan adalah apabila *claim* yang dituntut itu tetapi barang belum— GST belum *collect* lagi. So, tadi saya dengar Yang Berhormat punya *question* boleh berlaku tidak kalau kita ikut proses sedia ada, dapat tidak kita bayar. Kalau kita andaikan kita *start* dengan *zero*, katakanlah saya ada syarikat dan saya *claim* tetapi saya belum *collect* GST. So, di peringkat *government* sudah ada *negative carry* sudah, betul tidak? Kalau tidak ada hasil saya terpaksa bayar dulu tetapi GST belum sampai lagi. So, dekat sinilah kalau katakan sehingga Mei, RM19 bilion, ini juga termasuk kes-kes yang sebegini. Sepatutnya GST itu mungkin akan sampai dua tahun ke hadapan tetapi kita sudah terpaksa...

So dalam *manage* defisit ini, faktor-faktor beginilah kita ambil kira dan saya dekat sini saya *estimate* juga kami selalu lebih konservatif daripada optimistik. Itu memang kami pasti bahawa kami tidak hendak mengikat kementerian untuk berbelanja lebih sebab kami tidak mampu hendak *borrow*. So...

**Tuan Wong Chen:** *Okay, thank you for your explanation.* Ya lah bajet ini memang *interesting* lah *the way we budget*. *I understand all the cash flow issue* sebab *income tax* seperti— encik nama apa?

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Hassan.

**Tuan Wong Chen:** Encik Hassan kata itu ya lah *income tax* ini masuk bulan April, bulan Mei itu. *So, we understand you have to pool the money, used it, cash flow, management all those.* Soalan saya tadi ialah yang kita dapat itu 2017 terdapat RM39.2 bilion tuntutan rebat. RM39.2

*billion and I mean somebody told me that just now, I don't know who but I wrote it down here, unless I am completely mistaken.*

Tuntutan rebat GST pada 2017 ialah RM39.2 bilion. Betul atau tidak? Kalau saya salah itu tidak payahlah kita bincang perkara ini. *Can you just confirm this?* Apa yang saya dapat tulis itu tahun 2015 RM22.7 bilion tuntutan, tahun 2016 RM33.8 bilion dia naik, dia naik itu mendadaklah. Selepas itu mendadak lagi tahun 2017 RM39.2 bilion. *I think Tan Sri yang bagi, isn't? You did right? Somebody gave me the number.* Tuntutan balik. *Which is why then you went to do an internal audit. You saw this naik astronomical. So, you said therefore we created, betul tidak?*

**Encik Ezleezan bin Othman:** Yang Berhormat', ini mungkin *percentage*, peratusan. *Because* kalau berdasarkan penemuan audit, okey pengauditan ini meningkat daripada 22.71 peratus pada tahun 2015 kepada 33.87 peratus pada tahun 2016 dan 39.29 peratus pada tahun 2017.

**Tuan Wong Chen:** Ha, *okay percentage*. Kalau *percentage* itu, ada tidak nombor *actual* bilion yang tuntutan itu? Ada tidak?

**Encik Ezleezan bin Othman:** Kalau berdasarkan maklumat yang diberi oleh Kastam semalam memang yang dibayar baliklah.

■1140

**Tuan Wong Chen:** Itu sedikit itu.

**Encik Ezleezan bin Othman:** Yes, yes.

**Tuan Wong Chen:** *So it doesn't explain where the 19.4 billion go? So, ya lah we are still stuck with the idea, was there under- did you all pad up the fiscal numbers? You didn't, right? You are saying that you did not pad up the fiscal number. You allocated 23 billion to be rebated back.*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** *No, we never allocated.*

**Tuan Wong Chen:** *No, I mean you basically put in a nett position of 44 billion lah.*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** *No, we never know how much refund, we never know how much gross to be collected. This all base on Kastam.*

**Tuan Wong Chen:** *Kastam who sit to feed it to you, the data.*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** *After finish that based on GDP growth, based on consumption investment in economy, we might collect estimated around 40 to be exact actually around RM44 billion actual, 2017.*

**Tuan Wong Chen:** *RM44 billion ya.*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** *So, we based on that, that can be utilized. Kalau Kastam kata is 40 we will based on 40. Kalau Kastam kata 30, we based on 30 but gross is based*



on Kastam, refund is based on Kastam. Kalau Kastam kata, you know that's how we work lah. We never estimate gross.

**Tuan Wong Chen:** Ya, I understand. You can't lah I mean all ministries have to estimate their own budget as well.

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Because Kastam is A to Z they are on the field. They know what is the sentiment of the activities, they know how much this but as pointed by Mr. Siva maybe the model cannot give more accurate based on the earlier estimate when we introduce the GST that 30 over percent.

**Tuan Wong Chen:** You're still in budget committee Encik Mohd Hassan? Are you, for the current, not? You're still in government lah?

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Ya.

**Tuan Wong Chen:** Ya okey. So, what is your estimate for SST now?

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** We never estimate right now because 2019 we are still preparing but from the Customs, they also have mentioned to Menteri Kewangan around RM21 billion for next year for the whole year 2019 SST.

**Tuan Wong Chen:** So is the 19.4 billion missing...

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** RM21 billion.

**Tuan Wong Chen:** I know, I know the topic of the issue is RM19.4 lah alright. I mean the hearing here is about the RM19.4. Could it be RM19.4 is so called missing because it is part of the cash flow issue transitioning from GST to SST?

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** I mean during cash flow we don't know about the RM19 billion. This is the moving claim come in. As far as I remember, it's RM16 billion then after this one within February-Mac is RM16 billion there is presentation by Kastam always present to us, this is RM16 billion, I need RM2 billion to be paid and then in June maybe 31<sup>st</sup> May is RM19 billion as what my colleague say, in the a pie chart. That was right. So, it could be, when you stop, all companies will submit the claim because they know they won't sell the goods and charge GST. So, immediately it could be, I might be wrong but this is what I've been informed on the mechanic of GST, maybe Encik Ezleezan can explain how the mechanic...

**Encik MA. Sivanesan:** Can I, if you are referring the transition from GST to SST at the point when the current government announced that is going to zero rate GST somewhere middle of May, at that point when we check with Customs, the outstanding refund according to them was about RM15 billion.

**Tuan Wong Chen:** So, there is RM4 billion search in the last 15 days, is it?

**Encik MA. Sivanesan:** It's possibly, yes.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** *31<sup>st</sup> August is about 24, or you're right?*

**Encik MA. Sivanesan:** *They point it 24, around 24.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Hanya satu Tan Sri saya hendak tanya, sekarang dalam menguruskan *Consolidated Fund* tadi Tan Sri ada sebut tadi kita hanya ambil nett sahaja. *But you are getting gross, what happen to the balance of the money.*

**Encik MA. Sivanesan:** *Not the gross...*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Okey *you* bayar balik, tetapi sekarang ada yang tak dibayar balik itu. *Are we in the position, in case if the government feels we got to formalize the whole claim this RM19 billion to be paid. Are we in the position to pay back?*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** *If I may Yang Berhormat Datuk, internally while preparing the 2019 budget, this is one of the measures that we take into account that we will pay this refund, approved refund. So, the RM19 billion might not all be paid because some are false claim, okay, so we must pay because this is obligation for the government and we have various, beberapa senario bagaimana untuk membayar balik untuk kita staggered, because ada sebahagian juga adalah syarikat kerajaan. Saya ambil contoh seperti MRT Corp. MRT dan Prasarana. So, dia membayar GST dan sekarang kita terpaksa refund balik kepada MRT Corp. betul. So, bagaimana MRT Corp ini membayar GST adalah dengan cara kami meminjam melalui DanaInfra bagi duit itu kepada MRT dan MRT membayar kepada kerajaan.*

*So, apabila hendak pulang, instead of bagi ke MRT, mungkin ada cara lebih baik kita terus bayar kepada DanaInfra because dia yang pergi pinjam. Nampak tak? So, dekat sini yang ada certain-certain jumlah daripada RM19 bilion itu kita boleh manage internally because its a government entity. Because MRT tidak ada income tetapi dia membayar kepada government dan sekarang kita perlu pulang balik kepada dia. Bagaimana MRT dapat duit, daripada pinjaman daripada sebelah sini. So, yang ini kena bayar interest. So, daripada bagi MRT dan mungkin dia membazir, lebih baik kita bagi untuk bayar hutang itu sahaja.*

Yang itu yang ini pasal itu kalau kata cara mengurus itu ada beberapa penyelesaian kami sedang meneliti secara terperinci dan kalau semuanya memang telah diaudit verifikasi dan memang perlu bayar, memang kerajaan telah *commit*, Yang Berhormat Menteri Kewangan telah *commit* untuk kami membuat pembayaran dalam bermula inilah, 2019 ini memang kena buat pembayaran bagi LHDN dan juga GST.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Dalam lain perkataan duit itu tidak hilang, perkataan mudah. Duit itu tidak hilang, duit itu tidak dicuri.

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Macam Tuan Haji Ramli kata dalam akaun.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Dalam akaun okey itu cukup.

**Tuan Wong Chen:** *Can I ask, siapa daripada Kementerian Kewangan yang boleh memberi explanation tentang RM19.4 bilion ini. I mean somebody must be advising the Minister of Finance. It's not from your department? You're Kastam? Kastam?*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** *Tax.*

**Tuan Wong Chen:** *MOF lah?*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** *Ya.*

**Tuan Wong Chen:** *Yourself Puan, you are MoF, you are in charge of?*

**Dato' Khodijah binti Abdullah [Setiausaha Bahagian Cukai, Kementerian Kewangan]:** *We are in Tax Division.*

**Tuan Wong Chen:** *Oh! You are in Tax Division. So, who would be the ideal person to explain this RM19.4 billion from the Minister of Finance side?*

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** *Kastam.*

**Tuan Wong Chen:** *Kastam advised the Minister of Finance about this RM19.4?*

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** *Ya.*

**Tuan Wong Chen:** *He never consult you all? Not even the fiscal guy?*

**Tuan Pengerusi:** *Maknanya semua urusan refund, GST, berapa banyak perlu dibayar Kewangan cuma ikut apa yang dicadangkan oleh Kastam, that is the position.*

**Encik Ezleezan bin Othman:** *Saya rasa tadi soalan tentang 19.4.*

**Tuan Pengerusi:** *Tak, tak ini soalan lain okey. Semua maknanya Kewangan ikut apa yang dicadangkan bayar oleh Kastam. You are in no position untuk pertikaikan kah ataupun tak hendak bayar kah.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *As percentage to increase— that's why kita suruh buat audit.*

**Tuan Pengerusi:** *That's the reason when you audit because...*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Percentage was increased, macam dia kata tadilah 22 peratus naik ke 39 peratus.*

**Tuan Pengerusi:** *Boleh? Maknanya siapa yang boleh jawab nanti yang ini sekarang selepas Mei bagaimana pengurusan kewangan adakah berubah, sama?*

**Tuan Wong Chen:** *Let me ask Encik Mohd Hassan one last question. Your budget is coming up right. November 2<sup>nd</sup> you kena table bajet. How are you treating this RM19.4 billion?*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** *Okay, one we need to allocate under our operating expenditure...*

**Tuan Wong Chen:** *To pay back.*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** *To pay back definitely.*

**Tuan Wong Chen:** *If you're allocating RM19.4 billion to pay back that means you agree with the Minister of Finance that's the money is missing.*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** *No, we will pay that whatever amount that is cleared to be paid. Cleared to be paid mean...*

**Datuk Siti Zaayah binti Md Desa:** Yang sudah diaudit.

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Yang sudah diaudit lulus.

**Tuan Pengerusi:** *They have to pay back the refund ya.*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** *Refund, refund is obligation for the government, this is submission by the public, rakyat, syarikat. Kalau melalui proses auditing dan verifikasi semuanya betul dan kita akan bayar, kita perlu memperuntukkan untuk membayar balik semua. Itu memang tidak boleh dinafikan.*

■1150

**Tuan Pengerusi:** Okey.

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Akan tetapi...

**Tuan Pengerusi:** *So, sekarang ini selepas Mei macam mana sekarang? Is it the same? Pengurusan kewangan yang sama?*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Ia melalui proses yang sama.

**Tuan Pengerusi:** Banyak duit yang daripada *person income tax* masuk dalam *consolidated fund*, digunakan *gross*..

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Sekarang selepas ini kita ada peranan juga aliran tunai. Dalam aliran tunai Kastam akan kata sejumlah RM2 bilion atau RM3.9 bilion adalah *clear* untuk dibayar. Dia masih tidak minta RM19 bilion. Dia hanya minta RM3.9 bilion dan kita akan membawa selepas ini KSP yang sekarang jadi KSN kata, kita akan buat satu memo kepada Menteri minta pandangan berapa kita perlu bayar?

**Seorang Ahli:** *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Betul, keputusan itu saya kena tanya bahagian cukai dia buat *paper* berapa yang Menteri hendak bayar.

**Tuan Pengerusi:** Tidak, soalan saya tadi pungutan cukai daripada cukailah bentuk cukai, *not GST* masih masuk dalam *consolidated fund*? Banyak prosedur yang sama atau berubah?

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Itu memang – masih masuk sama.

**Tuan Pengerusi:** Masih sama, tidak berubah.

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Sama.

**Tuan Pengerusi:** Okey.

**Beberapa Ahli:** *[Berbincang sesama ahli tanpa menggunakan pembesar suara]*

**Tuan Wong Kah Woh:** Encik Hassan, lanjutan daripada soalan daripada Yang Berhormat Subang tadi, *how are you going to treat this RM19.4 billion in the coming budget? So, you kata okey – are you trying to say that you will allocate this sum to standby in the budget and any claim that are approved will be paid off? So, that sum will be allocated RM19.4 billion?*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Yes, because dulu sebelum kita bertukar *nett basis* kita *always collect gross* dan kita peruntukkan dalam belanja mengurus bayaran balik. Selepas itu, *because process* hendakkan lebih cepat, lebih cekap kita terus *nett-kan* sahaja. Maksudnya mereka terus *refund* AG kepada Kastam atau LHDN. So, saya rasa kalau GST telah dihentikan dan kita kena memperuntukkan balik ke dalam peruntukan belanja mengurus untuk membalikkan kesemua ini. Atau ada cara-cara yang lain kami akan fikir lagi sama ada hendak ambil sekarang ini, GST kita *nett-kan* sahaja pun bayar balik pun boleh juga kalau kerajaan bersetuju membuat begitu. Pada masa ini kita ada tuntutan GST bersih sebanyak lebih kurang RM23 bilion. Kalau kita bersetuju untuk membayar kita boleh terus bayar sekarang.

**Seorang Ahli:** *Offset.*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** *Offset...*

**Seorang Ahli:** *Balance RM4 billion.*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Berapa yang ada itulah sahaja akan jadi sebagai tinggalah tetapi *subject to it must be cleared to be paid. Cleared to be paid*, yang RM19 bilion itu *only* tuntutan. Macam saya kata tadi macam MRT pun tuntutan juga. Sama ada *you* hendak bayar MRT, kita pun tidak tahu MRT hendak buat apa ataupun hendak pulang balik pada orang yang beri duit kepada MRT.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Ini satu soalan dijawab oleh Kastam, kata sebelum ini ada tidak perkara ini timbul? Dia kata tidak ada tetapi sekarang ini ditimbulkan. Itu sebab kita hendak kalau boleh apabila tuntutan ini kita kata kita akan bayar, tetapi *it has to be verified and to be audited and certified by all departments. Otherwise*, salah itu keuntungan yang besar kepada peniaga-peniaga ini kerana dia yang buat tuntutan ini, mungkin dia yang mulakan dahulu dia akan dapat semua. Padahal mungkin kebanyakan daripada tuntutan mereka tidak berasas. Itu yang kita hendak. Terima kasih.

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** Macam dikatakan tadi dalam *internal audit* itu, apabila dibuat perbandingan tetapi dalam laporan ini saya tengok dia tidak masuk – tetapi masa secara perbincangan, dia buat perbandingan *filing* untuk syarikat yang sama pada LHDN lain, kepada Kastam lain. Padahal syarikat yang sama. Dia punya akaun itu tidak selaras.

**Encik MA. Sivanesan:** Tuan Pengerusi, kalau diizinkan di sini saya juga ingin memberi satu contoh bagi tuntutan berkaitan dengan bekalan yang belum dibuat, *non-supply* lebih kurang

RM3.9 bilion. Ini melibatkan – dalam carta ini melibatkan terutamanya syarikat-syarikat Petronas, anak syarikat Petronas di bawah Pengerang sebenarnya kebanyakan. So, yang ini pun sebenarnya Kastam pada ketika itu tidak mengemukakan sebarang tuntutan untuk membuat pembayaran tersebut. Setelah syarikat menghubungi ataupun membuat *appeal to MOF* dan sebagainya kerana dia ada komitmen tertentu dan syarikat-syarikat ini sebenarnya telah pun didaftarkan. So, pada ketika itulah mantan Tan Sri KSP pun telah mengarahkan supaya Kastam mengambil tindakan untuk membuat pembayaran secara...

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** Ansuran.

**Encik MA. Sivanesan:** Ansuran untuk membolehkan – tidak memberi impak besar kepada *cash flow*. So, sebenarnya yang RM19 bilion ini yang dikatakan tidak berbangkit pada asal ini sebabkan keadaan-keadaan tertentu ini yang Kastam tidak membuat pembayaran. Kemudiannya apabila dibawa ke perhatian MOF, kita pun memastikan bahawa dia mengikut peraturan. Sebenarnya perlu dibayar balik dan arahan dibuat supaya Kastam memulakan pembayaran. Itu yang dilaporkan semalam pun mulai bulan Mei. Walau bagaimanapun, keadaan semasa pada bulan Mei tersebut dan Jun seterusnya ada kekangan saya rasa belum lagi dibuat pembayaran tersebut kepada kategori tiga ini.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Akan tetapi pada masa yang sama *we need to be fair to the business people as well. You cannot be holding their money for too long because they have got to operate.* Akan tetapi kerajaan punya kepentingan pun kita kena jaga juga. Jangan sewenang-wenangnya kita boleh bayar semua.

**Tuan Pengerusi:** Ada soalan daripada ahli-ahli? Ya.

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** Soalan saya berdasarkan maklumat daripada Encik Hassan tadi. Maknanya kerajaan bersedia untuk membayar balik apabila tuntutan itu lengkap, sempurna dan sepatutnya. Cuma ringkasannya bererti apabila kita sanggup bayar bererti kita mengakui dan akur bahawa kita telah menggunakan duit mereka – sebab dalam akaun tidak ada ya. Jadi kita telah sanggup untuk membayar apa yang telah kita gunakan untuk dipulangkan kepada mereka. Bererti duit tadi – saya tidak mahulah guna istilah rompak ataupun curi tetapi saya hendak mengatakan bahawa duit tadi tidak ada dalam akaun dengan mengandaikan bahawa kita telah gunakan duit itu dan sekarang kita perlu bayar walaupun termasuk bajet yang akan datang.

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Saya *either* – saya tidak pasti kita telah menggunakan *because* apa yang kita telah bersetuju di peringkat awal adalah sebahagian daripada kutipan akan digunakan untuk perbelanjaan dan sebahagian daripada untuk bayaran balik. So, dalam keadaan di mana tuntutan bayaran balik itu setelah dibuat audit melebihi daripada apa yang

dianggarkan oleh pihak Kastam di sinilah saya rasa bagi pihak kerajaan kita perlu pulang balik. Cuma Yang Berhormat mengatakan bahawa kita telah mengguna pakai *is because* inilah yang telah di-*commit* oleh Kastam bahawa ini sahaja *you* boleh pakai dia kata, yang lain itu...

**Tuan Pengerusi:** Semua cadangan Kastam.

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Yang lain itu saya hendak pakai dia kata. So, kita ambil benda itu sebagai...

**Tuan Pengerusi:** Ya, yang perkataan pakai itu pun dipakai berpandukan kepada apa yang telah dirancang oleh kerajaan, dibajetkan oleh kerajaan, *is it?*

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Akan tetapi – ya.

**Tuan Pengerusi:** *I think we are clear on that part.* Boleh, Yang Berhormat?

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** Okey, okey.

**Tuan Pengerusi:** Okey, kita *clear on that part.* Dia masalah dia apabila Kastam kata, “*This amount you* boleh pakai. Selepas itu *this amount* kita *refund*”. Akan tetapi dalam keadaan *refund* itu terlampau tinggi daripada mereka jangkakan. *That is where the problem is.* Itu masalah dia berbangkit daripada sana. Pihak Kastam katakan, “*This much* untuk *refund*, *this much* untuk pakai pengurusan kerajaan dan pembangunan kerajaan”.

**Tuan Wong Chen:** *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

**Tuan Pengerusi:** Ya, tiba-tiba ia melonjak terlampau tinggi *so we cannot cope*, tidak boleh *cope*. Duit sudah kita pakai untuk pembangunan – *I see this in the budget on the consolidated fund. That is what you are saying, isn't it? That is what I understand, actually.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Akan tetapi saya ada *my innovation* kalau kita gunakan perkataan ‘kerajaan menggunakan’, tidak betul itu. Tidak berapa tepat.

**Tuan Pengerusi:** *The part explained*, seperti yang didengarkan, seperti yang dibajetkan oleh kerajaan yang dibenarkan untuk diguna. Seperti dalam bajetlah. *Whatever money the consolidated fund.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Duit itu sepatutnya dipulangkan semula.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

**Tuan Pengerusi:** *Yes, okay.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

**Tuan Pengerusi:** *Yes.*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

**Tuan Pengerusi:** *On the mic Tan Sri, on the mic* nanti tidak masuk dalam itu.

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Okay. So, you know like wise* Tuan Pengerusi kata *it's already you know, Customs tabled RM44 billion nett. So that's what we budgeted for our* perbelanjaan pengurusan.

**Tuan Pengerusi:** *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** So, semua kementerian apa semua perbelanjaan mengurus. Jadi kalau amaun itu diminta balik, macam mana kita hendak – so...

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Tuan Pengerusi, saya hendak beritahu itu kutipan yang sepatutnya dibayar balik sudah diguna pakai di dalam akaun disatukan. Jadi maknanya ada pinjaman daripada rakyat tanpa faedah, *interest*.

#### ■1200

Jadi, oleh sebab ramai rakyat yang sokong PH, sudi menderma kepada Tabung Harapan. Ini kalau kita boleh —ini peribadilah, pandangan saya — kalau kita boleh secara terusnya dan jujur bagi tahu rakyat ini adalah keadaan sudah diguna pakai. Jadi bagi masa untuk contohnya bayar balik tanpa faedahlah sebagai satu tanda sokongan kepada Kerajaan PH —PH akan tetap akan bayar balik semua ini.

Ini kerana bukan dilakukan oleh Kerajaan PH, ini dilakukan di bawah kerajaan yang lama. Akan tetapi, ini duit memang yang sekurang-kurangnya RM16 bilion yang ada atau yang baki masih dalam siasatan. Jadi ini adalah satu pinjaman bagi saya dari pengilang-pengilang atau pemegang lesen GST.

**Tuan Pengerusi:** Yang Berhormat Kluang.

**Puan Wong Shu Qi:** Tuan Pengerusi, ada satu soalan lagi. Tadi kerana Tan Sri ada sebut tentang bahawa *supplementary bill* iaitu apabila kita bentang *supplementary bill* untuk tambahkan bajet khasnya untuk operasi lagi. Itu pun ada kesan terhadap akaun kumpulan wang yang disatukan— untuk *actual money* yang kita ada dalam akaun itulah. Adakah apabila kita uruskan *supplementary budget* itu sama proses juga dengan bajet yang biasa iaitu kita akan lihat berapa yang kita ada dalam akaun itu atau macam mana.

**Encik Mohd Hassan bin Ahmad:** Betul Yang Berhormat, apa-apa permintaan tambahan kita kena tengok kedudukan kewangan kita pada waktu tersebut. Kalau kita merasakan kita mampu untuk menampung, kita boleh pergi sebagai *supplementary budget because* kita yakin bahawa kita ada hasil untuk membiayai tersebut ataupun kalau di peringkat pembangunan kalau kita rasa memang perlu, kita perlu buat dan kita terpaksa meminjam, kita akan pinjam.

So, apa yang berlaku apabila permintaan daripada agensi-agensi untuk melakukan *supplementary* atau permintaan tambahan, kita sentiasa akan meminta mereka *trade off*, ada



tidak penjimatan di dalam program sedia ada. Sekiranya ada dan kita akan bersetuju untuk melakukan permohonan tambahan mereka itu. Cuma di sini bila kita lihat proses bajet itu sendiri, kita *table budget* dan apa sahaja program yang baru kita akan bentang juga.

Sebenarnya di dalam Kementerian mereka ada penjimatan daripada program sedia ada yang asal itu. Beginilah kita melihat bahawa tidak ada peningkatan perbelanjaan menyebabkan ada penjimatan. Akan tetapi dari segi *aggregate budget* itu ia dua kali tambah — yang pertama dan yang kedua. Akan tetapi, sebenarnya adalah ia sama balik ada penjimatan tapi prosesnya sama, akan sentiasa melihat kedudukan ekonomi. Fasal itu dua kali kita buat *recalibration budget*, semakan semula bajet 2015 dan 2016 kita potong keseluruhan hampir, *I think almost 20 percent* daripada semua program projek sebab harga minyak jatuh, kita tidak mampu menampung penurunan harga minyak yang banyak, kita potong walaupun Kementerian marah tapi ini adalah untuk pembangunan negaralah sebenarnya, kita kena *manage*.

**Puan Wong Shu Qi:** Saya hendak minta tanya lagi tentang *supplementary bill, supplementary budget* ini. Akhirnya kalau ikut kenyataan yang diberi tadi, adakah *supplementary budget* ada kesan negatif terhadap pembayaran balik GST atau tidak?

**Tan Sri Dr. Mohd Irwan Serigar bin Abdullah:** *Like I said, you know, Customs promised RM44 billion. Whatever, within that RM44 billion we can spend. So, like Hassan says we calculate kemampuan kerajaan, hasil dan sebagainya.*

*So, within RM44 billion we spend unless there is additional nett revenue Customs hendak bagi. So, we spend within the RM44 billion. The supplementary budget usually we find other revenue for example dividend and so on or LHDN kutip lebih kah. I don't know we look at the revenue profile than only we can do the supplementary budget but it doesn't affect these the gross whatever repayment yang Customs dapat, GST and so on.*

*So, whatever they promise nett that's what we work within that nett.*

**Tuan Pengerusi:** Lagi? *This side.* Okey, cepat faham. Lebih kurang masa yang sama macam semalam.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Bagus ini.

**Tuan Wong Kah Woh:** Tuan Pengerusi, sebelum kita mungkin tamatkan sesi ini. *I've no question, no further question for the bencher.* Akan tetapi *I think* setelah dua hari kita bincang *I'm interested to know — to get an answer perhaps in the next session from the jabatan, from the AG's Chambers especially the drafting committee — the drafting team on the intention of the legislation behind section 54 especially 54(2) to request for the money to be put in the Amanah Akaun and 54(5) to give the power the Minister to make decision for the money to be put in the consolidated fund.*

*So, I think the interest of this committee mungkin kita boleh mendapatkan pencerahan daripada AG's Chambers — the drafting committee when they submitted the draft– I mean the bill to Parliament, when they prepare the bill– what is the intention behind this section 54(2), why must the money be put in the Amanah Akaun and why must them giving the Minister power to go under 54(5). So, I wonder if AG's Chambers can do that in the next session.*

**Datuk Amirudin bin Abd. Rahman:** *To consult the drafting division which involve in drafting the bill on that.*

**Tuan Wong Kah Woh:** *So, my concern is section 54.*

**Tuan Pengerusi:** *But you also apply to the Income Tax Act because the elements of refund in both, GST and Income Tax Act.*

**Datuk Amirudin bin Abd. Rahman:** *Besides that, we have also the explanatory notes to the bill as well as Hansard of the Parliament during the tabling itself.*

**Tuan Pengerusi:** *Okey, ada lagi Tan Sri? Selesai sudah on our part. Okey, terima kasih banyak seperti semalam saya rakamkan penghargaan terima kasih kepada Tan Sri dan team Kementerian Kewangan, Timbalan KSP Kementerian Kewangan dan semua anggota team yang ada pada pagi ini.*

Saya yakin kita telah lebih dari separuh jalan untuk mengetahui, menyelesaikan, merungkai isu yang di hadapan PAC hari ini dan tentu sekali taklimat dan keterangan yang diberikan oleh Tan Sri dan *team* membantu kami dalam merungkai isu di hadapan PAC ketika ini iaitu berhubung dengan *refund* GST yang sedang kita mencari penyelesaian terhadap isu itu.

Jadi terima kasih sekali lagi kita rakamkan kepada Tan Sri walaupun bersara tetapi sanggup datang. Saya difahamkan semalam baru dimaklumkan secara peribadi tentang notis ini. Saya dengan SUDR dan pegawai undang-undang tadi telah melihat semula peraturan mesyuarat dan Akta Parlimen untuk menyerah *summon* itu lebih teratur dan bukan melalui kementerian seperti yang dibuat oleh sekarang ini. Jadi itu antara pendekatan baru yang kita buat berpandukan kepada Akta Parlimen dan juga peraturan mesyuarat.

Jadi *we will come out with a better way to serve the summon than to serve to the kementerian. It is provided in the Akta Parlimen the summon must be serve to the intended person not through the kementerian. So, the PAC have overlooked all these while but — we came to know it through the Akta Parlimen that it has to be served direct to the person.*

*So, we got to look that in the next hearing, next witness called. So, terima kasih banyak Tan Sri.*

**Datuk Siti Zauyah binti Md Desa:** Saya bagi pihak Kementerian Kewangan juga mengucapkan terima kasih kepada Yang Berhormat Tuan Pengerusi dan juga Ahli-ahli Yang Berhormat PAC, terima kasih.

***[Mesyuarat ditangguhkan pada pukul 12.09 tengah hari]***